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VOORWOORD
van de voorzitter

2013. De tijd vliegt, echt. In oude kathedralen zie je 
soms op een grafmonument een zandloper staan 
met twee verschillende vleugels. Aan de ene kant 
een kraai en aan de andere kant een uil. De tijd vliegt 
immers dag en nacht.
2013 was het jaar waarin Obama aan zijn tweede 
termijn begon, paus Benedictus XVI aftrad en  
Sven Kramer en Ireen Wüst regeerden op het ijs. 
Arne Slot speelde zelf nog betaald voetbal.
2013 was ook het jaar van de koninklijke weder-
waardigheden. Op 28 januari kondigde Beatrix, regerend Koningin der Nederlanden, 
aan dat ze per Koninginnedag van dat jaar, 30 april, zou aftreden ten faveure van haar 
zoon. Ook in België vond er een troonswisseling plaats en wel op hún nationale feest-
dag. Intens verdriet was er evenzo. Op 12 augustus overleed prins Friso. De sportieve 
en intelligente broer van onze koning werd slechts 44 jaar.
2013 is het jaar dat zich niet kenmerkte door lockdowns. Partijen als BBB en FVD be-
stonden niet. Van een coronapandemie of stikstofproblematiek had het grote publiek 
nog nooit gehoord. Sterker nog, in juli van dit jaar werd in India het laatste telegram 
ooit verzonden.
In 2013 bestond de Koninklijke Bond van Oranjeverenigingen meer dan een eeuw  
en in 1910 werd een landelijke koepel opgericht: de Christelijke Bond van Oranje- 
Verenigingen. Lokaal was er overigens veel eerder aandacht voor energieke vierin-
gen van vorstelijke verjaardagen. Zover nu bekend is ons lid Bathmen de oudste.  
Opgericht in 1814. 
2023 dan. Wat er ook gebeurt. Hoe het ook zal gaan. We koesteren ons Huis van 
Oranje. Opnieuw na een decennium koning Willem-Alexander. 
We zijn als KBOV’ers strikt genomen geen blinde monarchisten. We zijn wel –  
ik citeer nu onze rijke statuten – ‘mensen die de relatie met dit huis, het Oranjehuis,  
als heilzaam en zegenrijk ervaren voor het Nederlandse volk.’ 
Waarom dit zo is? Lees deze glossy. De waarde van een democratie mét een vorste-
lijke familie is volgens ons immens. Zoals ook onze vrijwilligers onbetaalbaar zijn.  
Ieder jaar zorgen honderden Oranjeverenigingen met duizenden vrijwilligers voor 
prachtige feesten voor hun gemeenschap. Dit magazine is daarom speciaal aan jullie 
opgedragen. Om jullie te danken voor jullie enorme inzet, ieder jaar weer.  
De waarde daarvan is onzegbaar. Inspirerend. In 2023 en daarna. 

Deze glossy is een mooi tijdsbeeld over 10 jaar koning Willem-Alexander. 
Leve de Koning! Bij de Gratie Gods en bij de gratie van het Nederlandse volk. 
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Voorzitter Koninklijke Bond van Oranjeverenigingen
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10 jaar op de troon is een eenmalige uitgave van de  
Koninklijke Bond van Oranjeverenigingen (KBOV) 
Onder voorbehoud van alle rechten. Niets uit deze uitgave mag geheel of 
gedeeltelijk worden verveelvoudigd, opgeslagen in een geautomatiseerd 
gegevensbestand of openbaar worden gemaakt, op welke wijze dan ook, 
zonder schriftelijke toestemming van de makers en de KBOV. Hoewel bij 
deze uitgave de uiterste zorg is nagestreefd, kan voor de afwezigheid van 
eventuele (druk)fouten en onvolledigheden niet worden ingestaan en aan-
vaarden de KBOV, auteur(s), redacteur(en) en uitgever(s) deswege geen 
aansprakelijkheid. De redactie heeft zich ingespannen rechthebbenden 
van alle afbeeldingen te achterhalen. Mocht u menen dat wij onterecht af-
beeldingen hebben gebruikt, dan verzoeken wij u contact op te nemen 
met het secretariaat van de KBOV: secretariaat@oranjebond.nl.

Van 2013 
naar nu  
en verder...
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Willem-Alexander: al 10 jaar teamwork met Máxima

Na 10 jaar is  
koningschap  
nog geen sleur

7

>

Tien jaar vol ontmoetingen,  
reizen, honderden beëdigingen  
en vele tienduizenden handteke-
ningen onder wetten en besluiten.  
Het koningschap is geen duobaan. 
Toch trapt Willem-Alexander de 
koninklijke tandem zo veel  
mogelijk samen met zijn Máxima. 
 
Tekst Rick Evers
Foto's Mischa Schoemaker, RVD,  
Meer Muziek in de Klas, Omroep Max, 
Eerste Kamer, Nationaal Comité 200 jaar 
koninkrijk/Jeroen van der Meyde  e.a. 
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‘Allereerst is mijn naam WILLEM-ALEXANDER. 
Het is gewoon ÉÉN naam’

H et is op 30 april precies 
tien jaar geleden dat Wil-
lem-Alexander Koning 

werd. Niet door het afleggen van 
de eed tijdens de inhuldiging in de 
Nieuwe Kerk in Amsterdam, ge-
kleed in rokkostuum en hermelij-
nen mantel. Al uren daarvoor, met 
het zetten van de handtekening 
van Beatrix onder de akte van 
abdicatie, werd het koningschap 

overgedragen aan haar oudste 
zoon. Dat gebeurde ’s ochtends 
al in het Koninklijk Paleis in Am-
sterdam. Een emotioneel mo-
ment voor de koninklijke familie. 
Even hielden Willem-Alexander 
en Beatrix elkaars hand vast, ter-
wijl het publiek buiten op de Dam 
joelde van opwinding. Na 123 
jaren van Koninginnen had het 
Koninklijk der Nederlanden weer 
een Koning op de troon. 
Máxima mocht zich, als vrouw 
van Willem-Alexander, vanaf nu 
Koningin noemen en Amalia werd 
door die handtekening van haar 
grootmoeder Prinses van Oranje. 
Voor het eerst mocht een vrou-
welijke troonopvolgster deze titel 

dragen. Zij en haar zusjes waren 
bij dit historische moment aanwe-
zig in de Mozeszaal van het pa-
leis. ‘Ik ben gelukkig en dankbaar 
u voor te stellen, uw nieuwe Ko-
ning: koning Willem-Alexander’, 
sprak Beatrix na de ceremonie op 
het balkon. Daarna verdween ze 
terug het paleis in en maakte ze 
zo, heel symbolisch, ruimte voor 
de nieuwe generatie. De drie prin-

sessen kwamen ten tonele, hier 
stond het koninklijk gezin. ‘Hoe-
veel jaar ga jij het doen?’, was 
Amalia’s eerste reactie toen haar 
vader haar vertelde dat groot-
moeder Beatrix afstand zou doen 
van de troon en haar vader Ko-
ning zou worden. Pas kort tevo-
ren had Willem-Alexander beslo-
ten geen koning Willem IV te wor-
den. ‘Je bent geen nummer. Wil-
lem IV staat naast Berta 38 in de 
wei.’ Het is koning Willem-Alexan-
der. ‘Allereerst is mijn naam Wil-
lem-Alexander. Het is gewoon 
één naam. Ik heb mijn hele leven, 
46 jaar, doorgebracht als Willem-
Alexander en dan met name on-
der de roepnaam “Alexander”. Ik 

zou het heel raar vinden om dat 
nu overboord te moeten zetten 
omdat je een koning wordt van 
een land.’ 

Máxima
‘Er is niet zoiets als een duobaan’, 
zei Willem-Alexander resoluut 
kort voor hij Koning werd. ‘Abso-
luut niet. En dat wil ik ook ten stel-
ligste tegenspreken.’ Staatsrech-

telijk gezien heeft Máxima inder-
daad een heel andere functie. Ze 
zei dan wel in de vluchtigheid dat 
het een eer was om haar schoon-
moeder op te volgen, Koningin is 
ze alleen in naam, als vrouw-van. 
De vorige Koninginnen waren 
staatsrechtelijk Koning, de functie 
van Koningin komt niet voor in de 
Grondwet. En zo komt het dat 
Willem-Alexander bijna al zijn ta-
ken en erefuncties inleverde in ruil 
voor het Koningschap. Van zijn 
lidmaatschap van het Internatio-
naal Olympisch Comité tot het 
voorzitterschap van de Water- en 
Sanitatieraad bij de VN. Zijn rollen 
bij defensie legde hij ook neer. 
Het lidmaatschap van de regering 
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is niet te combineren met een 
functie bij de krijgsmacht, schrijft 
de wet voor. En anders dan in 
veel andere landen, is onze mo-
narch geen opperbevelhebber. 
We zien koning Willem-Alexander 
nog wel eens in een uniform, 
maar zonder een rang. Een spe-
ciaal onderscheidingsteken – het 
koninklijk distinctief met rijksap-
pel, zwaard en scepter – laat zien 
dat voor de Koning een bijzon-
dere plek blijft bij de krijgsmacht. 
Door afscheid te nemen van al 
die functies kan Willem-Alexan-
der Koning van en voor álle Ne-
derlanders zijn. Voor Máxima 
golden zulke regels niet. Zij kon 
haar VN-functie, rollen als be-
schermvrouwe en erevoorzitter 
gewoon behouden. Voor haar 
veranderde er niet zo veel. Haar 
hoofdtaken bleven het onder-
steunen van haar man in zijn rol 
en het moederschap. 
Ondanks zijn stelligheid aan de 
vooravond van de troonswisse-
ling is Willem-Alexander nog wel 
eens teruggekomen op die uit-
spraak over de duobaan. Ze zijn 
een hecht team. ‘We delen de-
zelfde passies, zeker ook voor 
ons werk’, zei Máxima enkele 
jaren geleden. ‘Echt samen als 
een team.’ Willem-Alexander 
moest toegeven dat ook zij sa-

men wel eens mindere momen-
ten hebben – ‘het is niet altijd 
mooi weer, het regent ook wel 
eens’ – maar in zijn geheel vindt 
hij dat hij ‘een goed huwelijk’ 
heeft. ‘Gebaseerd op humor, op 
gezelligheid, op tijd voor mekaar 
maken en er voor elkaar zijn.’ Hij 
en Máxima werken voor een 
groot deel samen. ‘Heel veel 
mensen zouden er niet aan moe-
ten denken dat ze ook overdag 
samen moeten werken. Wat dat 
betreft het is geen duobaan maar 
het is wel een teamwerk’, aldus 
de Koning. 
Het samen werken komt onder 
meer tot uiting tijdens staatsbe-
zoeken, ‘het allerbelangrijkste 
instrument dat we hebben om 
onderlinge banden sterker te ma-
ken’. Waar de meeste staatshoof-
den daar met het andere staats-
hoofd op pad gaan en hun part-
ners een alternatief programma 
volgen, bundelen Willem-Alexan-
der en Máxima juist meestal de 
krachten. Eén grote uitzondering: 
vanwege het overlijden van haar 
zusje Inés Zorreguieta kwam 
Máxima niet mee naar de staats-
bezoeken aan de Baltische sta-
ten. ‘Ze was ons intens dierbaar’, 
zei Willem-Alexander met gebro-
ken stem over zijn ‘unieke’ 
schoonzusje. Willem-Alexander 

 

 

‘Ze is heel benaderbaar’ 
'Sinds 2017 presenteer ik met Buddy Vedder het Kerst MuziekGala, 
een initiatief van Méér Muziek in de Klas, waarvan koningin Máxima 
de erevoorzitter is. Voor die allereerste keer was iedereen die betrok-
ken was bij de productie heel erg zenuwachtig. Er werd ons door de 
hofdame verteld dat je je aan heel wat regels moet houden. Noem 
haar bijvoorbeeld nooit Koningin, maar zeg altijd Majesteit als je haar 
aanspreekt. Maar praat pas als zij je heeft aangesproken. En wijk ab-
soluut niet af van de vragen die vooraf zijn afgesproken. Die eerste 
keer was erg indrukwekkend, toen de hofdames eigenlijk alles voor 
de Koningin besloten, met haar hofdame, de RVD, al die beveiliging 
en alles eromheen. Maar ook haar bodyguards zijn gewoon heel erg 
aardig. Het zijn relaxte gozers, niet zoals bij de Kardashians. En al die 
regels? Die zijn inmiddels, na zoveel edities, helemaal vervaagd. Na 
het eerste jaar werd het al een stuk losser. Ze is prachtig en gracieus, 
maar ook heel benaderbaar. Natuurlijk mag je vragen om met haar 
op de foto te gaan, ook al was het vooraf afgesproken dat dat niet de 
bedoeling is. Koningin Máxima gaf het gevoel dat je best een beetje 
kunt improviseren met vragen, want zelf is ze ook heel spontaan. En 
net als wij allemaal, was koningin Máxima natuurlijk óók gewoon ze-
nuwachtig. Ik zie zenuwen als een vorm van professionaliteit. Het viel 
me op dat ze zélf nog even iets wilde dubbelchecken, in plaats van 
het iemand anders te laten doen. Dat perfectionisme herken ik wel. 
En als vrouwen onder elkaar geeft ze ook wel eens een compliment-
je. "Wat zie je er mooi uit!" – "Maar u óók!", zei ik.'

Romy Monteiro - actrice en zangeres

had zijn ‘maatje’ die week gemist, 
zei hij ter afronding van de reis. 
Zijn moeder Beatrix moest al voor 
de dood van zijn vader Claus ge-
regeld zonder hem op staatsbe-
zoek. Het kan wel, maar het is 
leuker om deze bezoeken met 
elkaar te doen, zei Willem-
Alexander. Al snel na de inhuldi-
ging begonnen Willem-Alexander 
en Máxima met een reis langs 
alle Duitse deelstaten, onder het 
motto ‘beter een goede buur dan 
een verre vriend’, en bovendien 
een van de belangrijkste han-
delspartners van het land. 

Niet de baas
‘Het is zó divers en zó leuk. Het is 
nooit een sleur. Het is élke dag 

De kennismakingstoernee door het hele koninkrijk De kennismakingstoernee door het hele koninkrijk 
startte in Groningen, amper een maand na de inhuldiging. startte in Groningen, amper een maand na de inhuldiging. 

anders’, zei de Koning in een ge-
sprek met Tim den Besten. Ieder 
jaar tekent Willem-Alexander ruim 
2500 wetten, algemene maatre-
gelen van bestuur en Koninklijke 
besluiten. Onder die laatste vallen 
bijvoorbeeld het verlenen van 
koninklijke onderscheidingen, 
ambassadeursbenoemingen en 
benoemingen van hoge ambte-
naren. De handtekening onder 
een wet of Koninkijk besluit staat 
niet voor een persoonlijke goed-
keuring. ‘Ik ben alleen maar een 
soort scheidsrechter, die kijkt of 
wat er gebeurt, goed gebeurt en 
zet daar dan mijn handtekening 
onder’, zegt hij. ‘De Koning, maar 
niet de baas,’ concludeert hij zelf. 
Voor het tekenen van zulke >



'In één take'   
'Nadat wij eerst een documentaire hadden gemaakt over het Koninklijk Paleis Amster-
dam, hebben we gevraagd of we ook in Paleis Noordeinde mochten filmen. En daar heeft 
men toen positief op geantwoord. Ik heb toen wel gezegd: "Het is het werkpaleis van onze  
Koning en Koningin. Het zou wel mooi zijn als we dan beiden ook even mogen spreken in 
hun werkkamer." Zelfs dat was snel in kannen en kruiken. Zelf wil het Koningspaar ook 
graag dichtbij de mensen staan, ik denk dat we daarom mochten komen filmen. We zijn 
daarvoor een paar dagen in Paleis Noordeinde geweest. Dat vond ik wel heel bijzonder. 
We mochten overal in en kregen er goede uitleg bij. En uiteindelijk zou dan de ontmoeting 
met de Koning en de Koningin plaatsvinden. Ik liep er rond in een pak zonder stropdas, 
maar ik dacht: als ik naar de Koning en Koningin ga, dan moet ik natuurlijk wel een strop-
das om. En zo ging ik het gesprek aan. Opnieuw was ik erg zenuwachtig en vond het 
spannend, want je komt wel tegenover het staatshoofd te staan. Ik werd netjes aangekon-
digd: “Majesteit, hier is de heer Slagter.” En we gingen met elkaar in gesprek. Dat was heel ontspannen en zeer leuk. Het ging 
in één keer goed, in één take stond het erop. Daarna ging ik naar koningin Máxima en ook met haar had ik een heel goed ge-
sprek dat ook in één keer goed ging. Ik voelde bij beiden totaal geen afstand, al houd je je wel aan het protocol en spreek je 
beiden aan met Majesteit. We hebben een eerlijk portret willen maken over het paleis en de Koning en de Koningin.  
Ik denk dat het ook wel goed is dat we als samenleving kunnen kijken hoe dat nu in zijn werk gaat in het paleis.  
En dat ze heel goed en belangrijk werk doen voor ons land.’  

Jan Slagter - directeur en presentator Omroep Max
10

Het koninklijk gezin woonde in Villa Eikenhorst Het koninklijk gezin woonde in Villa Eikenhorst 
voor ze naar Paleis Huis ten Bosch verhuisden.voor ze naar Paleis Huis ten Bosch verhuisden.

'Vertel maar, mama!'  
'Op 15 augustus vindt in Den Haag de jaarlijkse Nationale Indië-
Herdenking plaats. Het is gebruik dat het staatshoofd éénmaal 
in de vijf jaar aanwezig is bij die herdenking. De Koning was er 
dan ook bij in 2015. Na afloop was er een samenzijn van de Ko-
ning met families met nauwe banden met voormalig Neder-
lands-Indië, families voor wie de herdenking een grote beteke-
nis heeft en diepe emoties oproept. De bijeenkomst vond 
plaats in een hotel vlakbij het Indië-monument. Terwijl de Ko-
ning en onder andere de burgemeester van Den Haag, de com-
missaris van de Koning in Zuid-Holland en ik in een aparte ruim-
te stonden te wachten totdat iedereen in het hotel was gearri-
veerd, ontspon zich een gesprek over de tweede Nederlandse 
vlag die deze keer bij de plechtigheid aanwezig was. Want 
naast de gebruikelijke Nederlandse vlag was er ditmaal een 
tweede. Aan een kortere mast, met ‘ouderwetse’ kleuren; na-
melijk het blauw donkerder, het rood minder fel en het wit wat 
grauwer. Die vlag was in het Jappenkamp verstopt geweest, 
waarbij de drie gekleurde banen uit elkaar waren gehaald, was 
nooit ontdekt en was bij de bevrijding van het desbetreffende 
kamp weer in elkaar gezet zodat meteen de Nederlandse vlag 
kon wapperen. De Koning en de andere hoogwaardigheidsbe-
kleders waren onder de indruk van de geschiedenis van de 
vlag, maar verbaasden zich over de prachtige, vloeiende ma-
nier waarop de vlag had gewapperd tijdens de herdenking. Veel 
mooier dan de gebruikelijke vlag. Ik realiseerde mij dat het ge-
zelschap geen idee had van wat voor materiaal vroeger vlaggen 
werden gemaakt. “Nu moeten jullie eens goed luisteren, jon-
gens, ik zal jullie dat uitleggen, zo’n vlag is van dunne wol ge-
maakt…” In mijn enthousiasme noemde ik het hele gezelschap, 
inclusief de Koning, “jongens”. Ik kreeg het Spaans benauwd 
toen ik me dat realiseerde. De Koning ging echter voor me staan 
en zei: “Ja, mama, vertel het maar.” Geweldig! Hij nam daarmee 
de kou uit de lucht, ik kon wat excuses stamelen en het majes-
teitschennisachtige moment was voorbij. De alertheid waar-
mee de Koning reageerde, de humor, het sympathieke gebaar 
om mij te “redden”: 100% onze Koning!' 
 
Ankie Broekers-Knol -  
Voorzitter Eerste Kamer 2013-2019

Koningsdag 2014 in Amstelveen. Uniek: prinses Beatrix Koningsdag 2014 in Amstelveen. Uniek: prinses Beatrix 
was er voor het laatst, de prinsessen voor het eerst. was er voor het laatst, de prinsessen voor het eerst. 
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beiden aan met Majesteit. We hebben een eerlijk portret willen maken over het paleis en de Koning en de Koningin.  
Ik denk dat het ook wel goed is dat we als samenleving kunnen kijken hoe dat nu in zijn werk gaat in het paleis.  
En dat ze heel goed en belangrijk werk doen voor ons land.’  

Jan Slagter - directeur en presentator Omroep Max
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‘Peilingen doen me niet zo veel.  
Wat ik wel goed vind, is opbouwende kritiek’
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stukken hoeft Willem-Alexander 
niet thuis te blijven. Met een spe-
ciale beveiligde app op zijn iPad 
kan hij waar hij ook ter wereld is 
– tussen staatsbezoeken door, 
onderweg van werkbezoek naar 
werkbezoek of op het vakantie-
adres – stukken van zijn handte-
kening voorzien. In België reist 
daarvoor nog steeds een ambte-
naar per vliegtuig naar de plek 
waar koning Filip zich bevindt en 
in de tijd dat Beatrix regeerde zat 
er permanent een medewerker 
van het Kabinet van de Koningin 
met zijn neus op de fax vlakbij het 
koninklijk vakantieverblijf. 
Hoewel Willem-Alexander niet zo 
is van het koninklijke vertoon, zijn 
de meeste tradities wel in ere ge-
bleven. De koetsrit tijdens Prins-
jesdag bijvoorbeeld. Toch klinkt 
zelfs bijna tweewekelijks het hoef-
gekletter door de Haagse bin-
nenstad. Nieuwe ambassadeurs 
worden door koninklijke rijtuigen 
opgehaald bij hun residentie om 
ten paleize hun geloofsbrieven 
aan te bieden aan Willem-Alexan-
der, die hen in jacquet ontvangt in 
de Balkonkamer van Paleis 
Noordeinde. Toch kenmerkt het 

koningschap van Willem-Alexan-
der zich vooral door de benader-
baarheid. Het paleis en de stallen 
worden onder zijn bewind al een 
aantal zomers opengesteld voor 
het publiek, zodat iedere Neder-
lander een kijkje kan nemen in 
een van de eerste residenties van 
de Oranjes, dat vandaag de dag 
het kantoor is van het Konings-
paar én van een groot team van 
medewerkers. Het kloppende 
hart van de monarchie. 

Hoogte- en 
dieptepunten
‘Elke dag ontmoet je andere 
mensen. Elke dag zie je andere 
problemen langskomen. Elke dag 
zie je fantastische dingen die ge-
beuren’, zegt Willem-Alexander. 
‘Zoals sport. Nederland is een 
fantastisch sportland. Alle suc-
cessen die we hebben die je mee 
kunt vieren. Er zijn natuurlijk ook 
teleurstellingen, rampen waar je 
bij stil moet staan om mensen te 
kunnen troosten.’ Nederland 
kreeg in de tien jaar met Willem-
Alexander op de troon te maken 
met een aantal dramatische ge-
beurtenissen. Het neerhalen van 

vlucht MH17 boven Oekraïne 
zorgde voor nationaal verdriet, 
met een intens verdrietig Ko-
ningspaar op de tarmac van 
Eindhoven Airport toen op een 
dag van nationale rouw de eerste 
kisten terug op Nederlandse bo-
dem kwamen. Maar ook het co-
ronavirus, die het land en de we-
reld in zijn greep hield. Willem-
Alexander en Máxima deden wat 
ze konden en bezochten – digi-
taal en waar mogelijk in persoon 
– tal van crisislocaties. 
Dat het koninklijk gezin tegen de 
adviezen in toen toch op vakantie 
ging naar hun huis in Griekenland, 
zorgde voor een keldering van de 
koninklijke rapportcijfers. Konink-
lijk medeleven kwam er in 2021 
toen een watersnoodramp met 
name Limburg teisterde. Direct 
werd beslist per helikopter naar 
het rampgebied af te reizen. Niet 
altijd is zichtbaar wat de Koning 
doet. Zo waren Willem-Alexander 
en Máxima achter gesloten pa-
leisdeuren meermaals luisterend 
oor voor slachtoffers van de toe-
slagenaffaire 
en sprak 
Máxima – van 

>
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'Eén woordje is genoeg'  
‘Toen mijn goede vriendin Josée in 2021 de diagnose borstkan-
ker kreeg, stond haar wereld op z’n kop. Op 5 november zou ze 
meer duidelijkheid krijgen over de behandeling en ter afleiding 
besloot ik haar die ochtend eerst mee te nemen naar een werk-
bezoek van Máxima. Als er namelijk íémand een trouwe volger 
is van de Koningin, dan is zij het wel. Koningin Máxima was in 
Leusden voor de opening van een bedrijfspand. Terwijl Máxima 
een rondleiding kreeg langs het kantoor, de sportzaal, het res-
taurant en het theater, werd via de hofhouding het nieuws over 
Josée doorgespeeld. En zo gebeurde het dat koningin Máxima 
na afloop van het programma recht op Josée af kwam lopen 
met een blik die boekdelen sprak. De tranen begonnen door de 
spanning al snel te stromen. De Koningin zei slechts één woord-
je: “Kom”. De knuffel die volgde heeft bijna iedereen in Neder-
land wel gezien. Ook Máxima was zichtbaar geroerd. De beel-
den gingen viral, tot in het buitenland aan toe, en boden de per-
fecte afleiding voor het ziekenhuisbezoek dat later voor Josée 
die dag nog zou volgen. Het moment leerde mij dat je op een 
verdrietig moment helemaal niet zo veel hoeft te zeggen. Soms 
is één woordje genoeg. Inmiddels anderhalf jaar later gaat het 
weer goed met Josée en zien zij en Máxima elkaar weer regel-
matig ergens in het land.’

Josine Droogendijk - 
Auteur en modejournalist

In Indonesië bood Willem-Alexander excuses In Indonesië bood Willem-Alexander excuses 
aan voor de Nederlandse rol in het verleden.aan voor de Nederlandse rol in het verleden.

In tien jaar tijd ontving Willem-Alexander ruim In tien jaar tijd ontving Willem-Alexander ruim 
360 ambassadeurs en hun geloofsbrieven.360 ambassadeurs en hun geloofsbrieven.

Ter gelegenheid van zijn moeders 85ste Ter gelegenheid van zijn moeders 85ste 
 verjaardag poseerde Willem-Alexander   verjaardag poseerde Willem-Alexander  
met zijn voorganger en opvolger.met zijn voorganger en opvolger.

‘Ik treed in uw voetsporen.  
Van mijn ambt heb ik een hel-

der beeld. "Wat de toekomst 
brengen moge", weet geen 

mens.  Maar waarheen het pad 
ook leidt  en hoe ver het ook 

voert,  uw wijsheid en uw 
warmte  draag ik met mij mee.’   

Willem-Alexander over zijn moeder tijdens de  inhuldiging



'Een taartje van Máxima zelf'  
'Ik had Willem-Alexander al wel eens eerder ontmoet. Sterker 
nog, hij vloog mij en mijn man Onno vlak voor hij Koning werd al 
eens naar Wales. Onno was burgemeester van Maastricht, waar 
een United World College is en waarvan Willem-Alexander be-
schermheer is. Zelf zat hij op die school in Wales en had mensen 
uitgenodigd die mogelijk zouden willen bijdragen aan die bijzon-
dere school. Hij vloog ons dus hoogstpersoonlijk naar Engeland 
en leidde ons rond op zijn oude school, om de mensen enthousi-
ast te maken. Maanden later kreeg ik plots Mark Rutte aan de te-
lefoon. Hij vroeg me of ik wat voelde voor een plek in het Natio-
naal Comité 200 Jaar Koninkrijk. Dat vond ik nogal een eer. Her-
man Tjeenk Willink – een echt staatsman – en schaatskampioen 
Erben Wennemars zouden er ook in komen. Die samenstelling 
was heel erg leuk. Ze zochten ook iemand die weet hoe je voor-
stellingen maakt en het publiek kunt bereiken en kwamen zo bij 
mij. Het vieren van 200 jaar koninkrijk duurde twee jaar lang met 
allerlei activiteiten, met de hele koninklijke familie in Schevenin-
gen, naar Sint-Maarten met prinses Beatrix en een internationaal 
spektakel in Maastricht met ook de Belgische en Luxemburgse 
royals erbij. Je komt elke keer ergens anders. En als het publiek 
ziet dat je de Koning en Koningin formeel een handje geeft, is 
daar vaak al een informeel moment aan voorafgegaan. Een half-
uurtje met elkaar om even in alle rust met elkaar te praten. De ene 
keer inhoudelijk, soms is het gewoon ‘hoe gaat het?’ of gaat het 
over het weer. In Zwolle was er zo’n moment dat ik nooit meer zal 
vergeten. Niet alleen het koninkrijk werd gevierd, het was ook nog 
eens mijn eigen verjaardag. Koningin Máxima kwam me toen 
hoogstpersoonlijk een taartje brengen. Dat was wel een hoogte-
punt. Al die kleine momenten samen zijn het leukst. Dat je na af-
loop van het feest in Scheveningen met elkaar een borrel drinkt. 
Momenten die nooit meer uit je geheugen verdwijnen. Sindsdien 
kom ik het Koningspaar nog steeds tegen. Onder meer omdat 
Onno in het Nationaal Comité 4 en 5 mei zit. Het is niet meer “Oh 
jee, de Koning!”. Het is mooi om te zien hoe hij in zijn rol is ge-
groeid in tien jaar tijd. Het is nu echt de Koning die ergens binnen-
komt en het woord voert.’
 
Albert Verlinde - Theaterproducent
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vrouw tot vrouw – met Iraanse 
vrouwen over de mensenrech-
tensituatie in hun moederland. Na 
het uitbreken van de oorlog in 
Oekraïne gaf Willem-Alexander 
vluchtelingen uit dat land een vei-
lig onderkomen in jachtslot Het 
Oude Loo in Apeldoorn. En toen 
de druk op de agrarische sector 
hoog werd vanwege de aanpak 
van stikstofuitstoot, werd een 
werkbezoek gepland aan een 
melkveehouderij. De vergaderta-
fel werd pontificaal in de stal ge-
zet om het gesprek aan te gaan. 
Persoonlijk leed was er ook. Al 
direct in de zomer na de inhuldi-
ging overleed prins Friso aan de 
gevolgen van het dramatische 
skiongeval een jaar eerder. In 
2017 verloor Máxima haar vader 
– en Willem-Alexander zijn 
schoonvader – Jorge Zorreguieta 
en nog geen jaar later haar jon-
gere zusje Inés. Een zomer later 
verloor Willem-Alexander zijn tan-
te prinses Christina, die na een 
slopende ziekte in het gebouw 
van de koninklijke stallen achter 
Paleis Noordeinde was overle-
den. 
In de tien jaren op de troon werd 
stilgestaan bij grote momenten. 
Vijftig worden is een verjaardag 
die niet onopgemerkt voorbij 
mocht gaan. Behalve een grootse 
viering in Tilburg, ging Willem-
Alexander ook in gesprek met 
Wilfried de Jong voor een tv-in-
terview. ‘Openhartig en kwets-
baar’, schreef het NRC, ‘histo-
risch’ vond De Telegraaf. Men 
vond dat Willem-Alexander ‘als 
koning een populariteit geniet die 
hij als prins nooit had’, zoals de 
Volkskrant kopte. 200 jaar ko-
ninkrijk werd uitgebreid gevierd, 
met festiviteiten door het hele ko-
ninkrijk. Er werd stilgestaan bij 75 
jaar bevrijding, een herdenkings-
jaar dat in aanwezigheid van de 
Belgische koning Filip en koningin 
Mathilde werd afgetrapt in Ter-
neuzen, waar de Slag om de 
Schelde werd herdacht. 
De toespraak van Willem-Alexan-
der op een lege Dam tijdens de 

nationale herdenking gaat de ge-
schiedenisboeken in. Niet alleen 
omdat er voor het eerst, vanwege 
coronamaatregelen, geen pu-
bliek bij mag zijn. Als eerste 
staatshoofd van Nederland sprak 
hij hier tijdens de herdenking het 
land toe. Hij gaf er toen blijk van 
ook kritisch te willen kijken naar 
het eigen familieverleden. ‘Mede-
mensen voelden zich in de steek 
gelaten, onvoldoende gehoord, 
onvoldoende gesteund, al was 
het maar met woorden. Ook van-
uit Londen, ook door mijn over-
grootmoeder, toch standvastig 
en fel in haar verzet. Het is iets dat 
me niet loslaat’, sprak hij in wat 
wordt beschouwd als de beste 
toespraak in zijn eerste regerings-
decennium. Bovendien gaf Wil-
lem-Alexander in 2023, het her-
denkingsjaar van het koloniaal 
verleden, de opdracht om onder-
zoek te laten doen naar de rol van 
zijn familie in die periode. 

24 uur per dag
De rapportcijfers van Willem-
Alexander lieten in het begin sta-
biele, positieve waarden zien. 
Cijfers waar zijn moeder indertijd 
jaloers op had kunnen zijn. Maar 
sinds de coronavakantie naar 
Griekenland lijkt Nederland min-
der vertrouwen in Willem-Alexan-
der als staatsman te hebben dan 
daarvoor. Hij kreeg vorig jaar Ko-
ningsdag alsnog een 6,7, al was 
dat eerder ruim boven de 7. ‘Pei-
lingen doen me niet zo veel. Wat 
ik wel goed vind, is opbouwende 
kritiek’, zei de Koning op zijn 55e 
verjaardag in Maastricht. ‘Als je 
dat niet hebt, kun je eindigen als 
Poetin. En dat wil niemand.’ 
Willem-Alexander staat voor de 
traditie, een van de grote waar-
den van de monarchie. Dat zijn de 
lange lijnen en niet de politieke of 
maatschappelijke waan van de 
dag. Altijd in het belang van het 
land en de toekomst. ‘Het is zeker 
24 uur per dag een verantwoor-
delijkheid, maar u hoeft geen me-
delijden met mij te hebben. Ik heb 
een heel interessant leven, ik ont- >
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moet ontzettend interessante 
mensen, ik mag op een hele 
mooie manier Nederland verte-
genwoordigen in het buitenland. 
Hier zit wel iemand voor u die zeer 
goed in z’n vel zit en blij is met het 
ambt wat-ie mag uitvoeren.’ 
Aftreden is dan ook met het be-
reiken van tien jaar nog zeker niet 
aan de orde. Hij gaat door, samen 

met Máxima. ‘Ze betekent uitein-
delijk alles voor mij, mijn geluk 
thuis, mijn kinderen, alles heb ik 
dankzij haar. Maar ze is ook een 
maatje, ze is een sparringpartner, 
ze is kritisch, maar ze is ook heel 
erg zorgzaam, en ook verge-

'Wie maakt dit nou mee?'  
'Al rijdend in de auto werd ik gebeld. Iemand die voor het Koninklijk Huis werkt aan de lijn 
met de vraag of ik heraut wilde zijn tijdens de inhuldiging van Willem-Alexander. Hij had 
persoonlijk om mij gevraagd vanwege mijn verdiensten in de sportwereld. We kenden el-
kaar al lang. Sinds de medailles op de Olympische Spelen in Atlanta was hij er elke Olym-
piade bij. Altijd was er wel een gesprek. Hij heeft zelf natuurlijk ook gereden en aan wed-
strijden meegedaan. Ik kan maar één ding tegelijk dus het telefoontje overviel me nogal. 
Natuurlijk hoefde ik er niet over na te denken. Vóór de grote dag nodigden Willem-Alexan-
der en Máxima me samen met de andere herauten uit voor een lunch, waarin hij uitlegde 
wat er van ons verwacht werd. Uiteindelijk kwam er nog een lange lijst binnen met alle 
voorschriften waar je kleding aan moest voldoen. Een lange jurk bijvoorbeeld in mijn geval. 
Van de stof wilden ze van tevoren graag een staaltje hebben. Die lijst met voorschriften, 
daar heb ik me verder niet druk over gemaakt en gewoon doorgestuurd naar de ontwerp-
ster, Monique Collignon. De dag voor de inhuldiging was al een heel indrukwekkende er-
varing, toen in de Nieuwe Kerk de repetitie werd gehouden. Ik dacht bij mezelf: winnen op 
de Olympische Spelen was heel indrukwekkend, maar dit ook. Want wie maakt dit nou 
mee? De dag erna vloog ik naar Canada. Nederland uit, waar iedereen nog in de sfeer was 
van de troonswisseling. Maar wie had gedacht dat ik zelfs in Canada herkend zou wor-
den? Ik kon nauwelijks over straat! De beelden waren de wereld overgegaan. Later heb ik 
die jurk nog één keer aan gehad, op de bruiloft van buitenlandse vrienden. Dat kan wel in 
het buitenland, dacht ik. Maar ook daar werd de jurk meteen herkend van het iconische 
moment. In 2017 heb ik de Koning nog eens uitgenodigd om naar Dutch Masters Indoor 
Brabant te komen. Gewoon een privébezoek, samen met zijn dochters. De liefde voor 
paarden zit in het bloed van de Oranjes.’ 
 
Anky van Grunsven - Olympisch kampioen dressuur

vingsgezind als ik af en toe nukkig 
ben, en gewoon, ja een hele bij-
zondere vrouw waar ik, met heel 
veel geluk die ik ontmoet heb en 
nog groter geluk dat zij haar leven 
met mij wilde delen’, zei hij in een 
interview. 
Dat leven als Koning stopt eigen-
lijk nooit. Althans: waar andere 
monarchen ervoor kiezen om te 

blijven zitten tot ze erbij neerval-
len, zoals Willem-Alexanders 
peettante koningin Margrethe van 
Denemarken letterlijk heeft ge-
zegd, zo is het in Nederland tradi-
tie om af te treden. Langzaam 
maar zeker wordt Amalia voorbe-

De vergadertafel werd  
pontificaal in de stal gezet  

om het gesprek aan te gaan



‘Máxima is zo charismatisch’  
'Ik heb Willem-Alexander en Máxima een paar keer 
ontmoet, omdat ik een paar keer heb mogen zingen 
voor het Koningspaar. Onder meer op het Bevrijdings-
concert op de Amstel. En tijdens het 200-jarig bestaan 
van het koninkrijk, toen dat in mijn geboortestad Maas-
tricht op de markt bij het stadhuis werd gevierd. Ook 
het Belgische koningspaar en de Luxemburgse groot-
hertog en groothertogin waren er die dag bij aanwezig, 
om het internationale karakter van Maastricht en het ju-
bilerende koninkrijk te onderstrepen. Maar veel eerder, 
voor die ontmoetingen, ben ik als actrice ook een paar 
keer in de huid van Máxima gekropen.’ In de tv-serie De 
Kroon, die werd beloond met een Gouden Kalf als bes-
te dramaserie, en later in de film Majesteit en het satiri-
sche programma Koppensnellers. ‘Ik heb nooit durven 
vragen wat ze daarvan vond, ook niet toen ik bij haar aan tafel zat. Eind 2022 was ik 
namelijk uitgenodigd op Paleis Noordeinde voor de Uitblinkerslunch als winnaar 
van de Theo d’Or, de toneelprijs voor beste vrouwelijke hoofdrol. Maar ik neem aan, 
omdat ik voor de lunch was uitgenodigd, dat ze het niet heel slecht vond. Want ze 
hebben zelf natuurlijk een veto over wie wel of geen uitnodiging krijgt om naar het 
paleis te komen. Máxima is zo charismatisch en wat mij betreft gemaakt voor het “ko-
ninginneschap”, om het zo maar te zeggen. Ze is koninklijk, met een enorme uitstraling 
en heel erg geïnteresseerd, altijd erg goed op de hoogte en goed geïnformeerd.’

Hadewych Minis - actrice en zangeres

reid voor haar grote dag. Willem-
Alexander bracht haar na haar 
18e verjaardag mee naar de 
Raad van State, waarvan zij ooit 
voorzitter wordt zodra zij Koningin 
is. Ze gaat sinds vorig jaar mee 
naar Prinsjesdag en heeft intus-
sen haar eerste grote reis naar de 
Caribische eilanden achter de 
rug, in het kielzog van haar ou-
ders. De grootste taak van Wil-
lem-Alexander ligt daar: de mo-
narchie ongeschonden overdra-
gen aan de volgende generatie. 
En ook al is Willem-Alexander een 
groot voorvechter van vrouwen-
rechten – ‘laten we vooral met 
een beetje meer vrouwelijke intuï-
tie op een goede manier samen-
werken aan een goede toekomst’ 
– snel plaats maken voor Amalia 
is er niet bij. ‘Ik heb een lang ko-
ningschap met een fantastische 
vrouw naast me voor de boeg’, 
reageerde de Koning gevat toen 
hem de suggestie werd gedaan.
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Maar het tij keert. In de 19e en 
20e eeuw werd door de uitbuiting 
van de fabrieks- en boerenarbei-
ders een deel van de bevolking 
communistisch (Oude Pekela en 
Bronsveen) en anarchistisch (Bo-
ven-Pekela). De Oranjeliefde ver-
bleekte. Maar Nieuwe Pekela be-
hield een christelijk karakter en 
bleef Oranjegezind.  
De Oranjes tot en met koningin 
Wilhelmina bezochten de Peke-
la’s niet. In de oorlog liet een me-
nigte Boven- en Nieuwe Pekel-
ders de NSB-burgemeester ‘leve 
de Koningin’ roepen nadat hij in 
het kanaal was gegooid bij de be-
ruchte april-meistakingen in 
1943. Pekela had een grote 
Joodse gemeenschap die werd 
vermoord in Duitse vernietigings-
kampen. Er was veel verzet tegen 
de Duitse bezetting door com-
munisten en protestanten in de 
Pekela’s.  
Koningin Juliana blies de band 
tussen het koningshuis en de  

50     verenigingen en 
1500 vrijwilligers en 
de Pekelder bevol-

king komen samen met een ge-
varieerd programma voor Ko-
ningsdag en Bevrijdingsdag in de 
Pekela’s. Met bij elkaar 13.000 
inwoners ontstonden deze dor-
pen door veenafgravingen eind 
16e eeuw bij het riviertje de Pekel 
A, gelegen in het toenmalige 
Bourtanger Moeras in de provin-
cie Groningen.  
De huidige gemeente Pekela be-
staat uit vier dorpen, Boven-, 
Nieuwe-, Oude Pekela en Brons-
veen. Waar komt die bezieling in 
Pekela voor de viering van Ko-
ningsdag en Bevrijdingsdag van-
daan? Op 28 mei 1568 waren de 
eerste voorvaderen van ons ko-
ningshuis reeds in Pekela. De 
graven Lodewijk en Adolf van 
Nassau, broers van prins Willem 
van Oranje, volgden met hun le-
ger vanaf het kasteel van Wedde 
de middeleeuwse heerweg langs 
Oude Pekela richting Groningen. 
Bij Heiligerlee, even verderop, 
vond de roemruchte Slag bij Heili-
gerlee tegen het Spaanse leger 
plaats.
De Oranjegezindheid was in de 
17e en 18e eeuw groot in de Pe-
kela’s, vooral onder het gewone 
volk. Op een prent in Museum het 
Kapiteinshuis in Nieuwe Pekela is 
te zien hoe een schipper een 
Oranje dundoek voert.  

De Stichting Oranje Bevrij-
dings Comité Pekela is ‘pas’ 
opgericht in 2005. Een eerdere 
Oranjevereniging werd in de 
Tweede Wereldoorlog opgehe-
ven. Na de oorlog waren er di-
verse verenigingen die de fees-
telijkheden op Koninginnedag 
en Bevrijdingsdag organiseer-
den, tot OBCP het stokje in 
2005 overnam om vanuit de be-
volking deze nationale feest-
dagen tot een succes te maken.  

Tekst Bert Blaauw
Foto's Nationaal Archief, Lammert 
Lemmen 
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Geen vanzelfsprekende band

Pekela’s nieuw leven in.  
Juliana bezocht onverwacht 
Oude Pekela in oktober 1969. Ze 
bekeek toen het vervuilde Pekel-
derdiep en sprak met de lokale 
bevolking.  
In 1975 maakten prinses Beatrix 
en prins Claus kennis met een  
typisch Pekelder industrie,  
kartonfabriek Ceres-Sparreboom 
in Oude Pekela.  
Koningin Beatrix kwam in juni 
1987 de gerenoveerde dorpen 
Nieuwe- en Oude Pekela en het 
schone Pekelderdiep bekijken. In 
november 2000 maakte prins 
Willem-Alexander tijdens een 
busrit kennis met de Pekela’s. Op 
13 mei 2011 kwam toenmalig  
koningin Beatrix weer naar Oude 
Pekela en opende ze de Brede 
School de Groenling. ‘Ons Ko-
ningspaar en prinses Amalia zijn 
van harte welkom in de gemeente 
Pekela!’, zegt Andries Brans, 
voorzitter van het Oranje Bevrij-
dings Comité Pekela. 

‘Ons Koningspaar en 
prinses Amalia zijn van 

harte welkom in de  
gemeente Pekela!’

PEKELA’S EN ORANJEHUIS

 



In een moderne democratie 
heeft de Koning geen macht 
meer. Maar het koningschap 
der Nederlanden blijft anno 
2023 een aanzienlijk ambt dat 
een surplus kan zijn voor een 
technocratische maatschap-
pij. Coos Huijsen sprak met 
toenmalig koningin Beatrix 
en een aantal premiers en 
maakt voor ons de balans op 
na 10 jaar Willem-Alexander 
op de troon. 
Tekst Dr. Coos Huijsen
Foto's RVD, Nationaal Archief,  
Koninklijke Verzamelingen

     Het gezag van 
Wil lem-Alexander
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V olgens sommigen is 
het erfelijk koning-
schap een relict uit 

voorbije tijden. Die mensen heb-
ben in zoverre gelijk dat het geen 
instituut is dat direct voortvloeit uit 
de logica van de moderne demo-
cratie. Dit weten onze politici net 
zo goed als de leden van het ko-
ningshuis. Maar hoe richtingge-
vend het democratische uitgangs-
punt in de staatkunde ook be-
hoort te zijn en hoe rationeel we 
ook te werk willen gaan, er is ook 
zoiets als de cultuurhistorische 
context van een democratie. De 
koningshuizen in West-Europa zijn 
treffende voorbeelden van hoe 
nauw het constitutionele koning-
schap en de parlementaire demo-
cratie met elkaar zijn verweven en 
dat in een gebied waar de oudste Koos Breukel maakte dit inhuldigingsportret in het Koninklijk Paleis in Amsterdam.Koos Breukel maakte dit inhuldigingsportret in het Koninklijk Paleis in Amsterdam.
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en meest stabiele democratieën te 
vinden zijn. Hoewel de manier 
waarop het koningschap wordt 
uitgeoefend in de loop van de ge-
schiedenis ingrijpend is veran-
derd, blijken de bevolkingen nog 
steeds behoorlijk gehecht aan hun 
vorstenhuizen. In een  
toespraak over het Oranje- 
koningschap en de democratie zei 
de sociaaldemocratische oud-
premier Willem Drees ter verkla-
ring van de Nederlandse Oranje-
liefde dat gevoelens nu eenmaal 
deel uitmaken van de werkelijk-
heid en daarin ook hun betekenis 
hebben. Wat je het ‘gewicht van 
het niet weegbare’ zou kunnen 
noemen kan op kritieke momen-
ten relevant blijken. 
 
Geen macht, wel gezag 
Tot 1983 kon van de tekst van de 
Grondwet, zoals deze sinds 1848 
bestond, de suggestie nog uit-
gaan dat de Koning meer macht 
toekwam dan deze in werkelijk-
heid bezat, ook wel geïllustreerd 
met de aardige kwalificatie 
‘sprookjesrecht’. Verder was het 
een proces van gewenning.  
Willem III ging er bokkig mee om 
en ook zijn dochter Wilhelmina kon 
zich een betere Grondwet voor-
stellen, waarin zij als staatshoofd 
meer bevoegdheden zou hebben. 
Juliana had hier al niets meer mee 
en noemde haar moeder plagerig 
een ‘ouwe Romanov’, ter herinne-
ring aan hun autocratische, Russi-
sche voorouders. Na de overwin-
ning op de nazi’s in 1945 zien we 
in West-Europa alom de definitieve 

identificatie met de democratie.
Behalve dat er in Nederland sinds 
1983 bij wet een en ander is ver-
duidelijkt waar het de positie van 
de Koning betreft, zijn er notities 
met nadere toelichting over het ko-
ningschap gepubliceerd door de 
premiers Wim Kok en Mark Rutte. 
Premier Kok ging nogmaals in op 
de formulering ‘De Koning is  
onschendbaar en de ministers zijn 
verantwoordelijk’ (Grondwet art. 
42, eerste lid), wat in essentie be-
tekent dat de Koning niet meer 
beschikt over zelfstandige staats-
rechtelijke bevoegdheden. Binnen 
deze beperking zou de Koning 
zich laten leiden door de aan de 
Britse liberale journalist Walter Ba-
gehot ontleende rechten ‘to be 
consulted, to encourage, to warn’, 
geraadpleegd worden, aanmoe-
dingen, waarschuwen. 
Premier Rutte reageerde in dezelf-
de geest. Volgens hem is de  
Koning wel symbool van de 
macht, maar bezit hij zelf géén 
eigen macht. ‘Zonder eigen macht 
betekent evenwel niet zonder ge-
zag.’ Toen ik premier Lubbers 
sprak over de huidige positie van 
de Koning, zei hij dat ‘niet moet 
worden vergeten, dat toen konin-
gin Beatrix aantrad, zij Bagehots 
adagium dat in een parlementaire 
democratie de vorst slechts de 
rechten van advies, aansporing en 
vermaan toekomen, allang had 
verinnerlijkt.’ Het staatsrecht, waar 
ze later mee te maken zou krijgen, 
interesseerde haar al als kroon-
prinses. Daarom en om haar moe-
ders taak te verlichten, woonde zij 

in haar plaats de gesprekken bij 
met de deskundigen ter voorbe-
reiding van de grondwetswijziging 
van 1983. Beatrix wordt dan ook 
‘een alerte kennis van de constitu-
tie’ toegeschreven. De Belgische 
koning Boudewijn trad een dag 
terug als vorst omdat hij gewe-
tensproblemen had in verband 
met de abortuswet. In het Neder-
landse bestel zou zoiets onvoor-
stelbaar zijn. Willem-Alexander ziet 
zijn handtekening niet als per-
soonlijke goedkeuring, maar als 
bevestiging van het feit dat de wet 
of benoeming democratisch tot 
stand is gekomen en constitutio-
neel gezien de juiste procedures  
heeft gevolgd. 
   
2013: een mooie start
Koning Willem-Alexander en  
koningin Máxima hadden in 2013 
een prima start. Het stijlvolle en 

professionele koningschap van 
zijn moeder zette hij in globale lij-
nen voort. In het interview vooraf-
gaand aan de inhuldiging had de 
Koning de hele discussie over een 
eventueel ceremonieel koning-
schap gerelativeerd door dit dui-
delijk aan de politiek over te laten.  
Ook voor hem was het vanzelf-
sprekend dat uiteindelijk de poli-
tiek beslist. In zijn inhuldigingstoe-
spraak had de Koning de dienst-
baarheid van het Nederlandse 
koningschap aan de democrati-
sche samenleving geplaatst in de 
lijn van het Plakkaat van Verlating 
(1581).  
Over de andere toespraken van 
de koning die volgden, waren de 
geluiden eveneens overwegend 
lovend, zeker over die hij hield op 4 
mei 2020 ter gelegenheid van de 
Nationale Dodenherdenking. 
De Koning bleek politiek wat 

Jaarlijks krijgen zo'n 3.500 documenten Jaarlijks krijgen zo'n 3.500 documenten 
een handtekening van de Koning.een handtekening van de Koning.
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Beatrix interesseerde zich al ruim voor haar inhuldiging in staatsrecht.Beatrix interesseerde zich al ruim voor haar inhuldiging in staatsrecht.

terughoudender dan zijn moeder, 
die bijvoorbeeld de onvrede van 
het Tweede Kamerlid Geert Wil-
ders nog weleens wist op te roe-
pen. Willem-Alexander had te ken-
nen gegeven dat hij zijn taak zag 
als ‘samenbindend, vertegen-
woordigend en aanmoedigend’. 
Dat bleek uit tal van contacten met 
de bevolking evenals uit zijn be-
langstelling voor de sociale sa-
menhang in de wijken en voor het 
onderwijs. Niet voor niets nodigde 
hij een veertigtal vertegenwoordi-
gers uit het onderwijs uit voor de 
koninklijke nieuwjaarsreceptie, 
waar hij hen ook toesprak. Op 27 
april 2018 sprak de NOS van een 
‘benaderbare Koning’ en ook de 
ontspannen houding van het  
Koningspaar werd gewaardeerd. 

Wel enig ongemak
Eigenlijk bleven de geluiden over 
het Koningspaar tot de corona- 
uitbraak ronduit positief. Daarna 
waren er wat klachten dat het  
koningshuis gedurende de coron-

acrisis te weinig zichtbaar zou zijn. 
Een wat ongelukkig getimede 
Griekse herfstvakantie, in combi-
natie met enige nonchalance met 
betrekking tot de coronamaatre-
gelen, riep wat kritische verbazing 
op. Het Koninklijk Paar voelde dit 
achteraf eveneens als een misser, 
waarvoor ze hun verontschuldigin-
gen aanboden. Maar er was ook 
weer wat gemopper over de finan-
ciën. Eigenlijk blijkt dit thema nog 
steeds niet helemaal afdoende 
afgehandeld. Dat de Koning net 
als iedereen belasting moet beta-
len, daaraan moet men niet willen 
tornen. Elke mogelijke suggestie in 
deze richting gaat ten koste van de 
goodwill van het koningschap. Als 
het om het kostenplaatje gaat, zou 
de politiek zelf duidelijker kunnen 
aangeven wat voor soort koning-
schap zij eigenlijk verlangt: sober-
der en goedkoper of representa-
tiever, stijlvol en dus duurder. Ook 
het (handels)belang van Neder-
land kan hierbij worden betrokken. 
De politiek zou hierin duidelijker en 

consequenter kunnen zijn. Een-
maal akkoord gegaan, dienen 
politici ingenomen standpunten 
natuurlijk ook wel te verdedigen. 
Dat is een kwestie van geloof-
waardigheid!
De discussie over de bekostiging 
van de Prinses van Oranje werd, 
na enig beraad, door prinses 
Amalia zelf elegant opgelost. Ver-
der zijn de privéuitgaven van het 
Koninklijk Huis net als van ieder-
een privé. Wat publiek wordt, kan 
natuurlijk kritiek oproepen en als 
dingen bij herhaling als te gortig 
zouden worden ervaren, zou dit in 
de persoonlijke waardering kun-
nen gaan meespelen. Dat zal ech-
ter niet zo gauw gebeuren. In 
doorsnee gunnen de Neder- 
landers de Oranjes een redelijke 
luxe. Ze werden populair onder de 
bevolking als nakomelingen van 
Willem van Oranje, de Vader des 
Vaderlands. Als stadhouders en 
opperbevelhebbers werden de 
Oranjes gezien als verdedigers 
van de vrijheid van Nederland en 

van het gewone volk tegen de re-
genten. Dit beseffend, vond  
Gijsbert Karel van Hogendorp 
(1762-1834), na de Franse tijd, de 
invoering van het constitutionele 
koningschap van de Oranjes in 
ons land voor de hand liggend. Er 
klonk weinig protest. Sindsdien is 
de Oranjekroon symbool van de 
nationale eenheid. 
Maar de republikeinse wortels van 
het Nederlandse koningschap zijn 
altijd merkbaar gebleven. Ook 
buitenlandse observators gaven 
daarvan blijk:

‘De koning wordt in Nederland 
nog altijd meer als stadhouder dan 
als koning beschouwd (…) Het 
land is in de grond republikeins en 
de monarchie is een soort van 
gekroond presidentschap zonder 
heerserspracht.’ 
E. de Amicis, Olanda (1874) 

‘Het symbool geeft  
te denken’
Begrijpelijk dat staatsrechtdes-
kundigen hun licht willen laten 
schijnen over het koningschap.  
Ze hebben er zich tenslotte in ver-
diept. Maar zij zijn niet de enigen 
die recht van spreken hebben. 
Een democratische samenleving 
wordt door meer bijeengehouden 
en gelegitimeerd dan door poli-
tiek-rationele motieven en wettek-
sten. Zo is er de verbondenheid 
door het besef deel te hebben aan 
een gemeenschappelijke ‘vader-
landse geschiedenis’. Hierop 
wees onder andere de Franse 
wetenschapper Ernest Renan 
(1823-1892). In een toespraak, 
eerst gehouden in Leiden en daar-
na in Parijs, refereerde hij aan de 
bijzondere band tussen het Huis 
van Oranje en de Nederlandse 
natie. Hij sprak zelfs van een ‘in-
tiem huwelijk’.De gedachte samen 
een natie te vormen raakt het ter-
rein van gedeelde mythen en ritu-
elen. Dat zoiets in vroegere sa-
menlevingen van invloed was, is 
nog wel te bevatten. Maar het be-
sef dat dit ook nog relevant zou 
kunnen zijn in de huidige tijd leeft 
onder wetenschappers (vaak so-
ciologen en politicologen) en politi-
ci aanmerkelijk minder. Toch is 
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tegen de veronachtzaming hier-
van al vroeg van verschillende zij-
den gewaarschuwd. Zo wezen de 
Franse socioloog Emile Durkheim 
(1858-1917) en de Pools-Britse 
antropoloog Bornislow  
Malinowski (1884-1942) op de  
sociale en legitimerende functie 
van nationale mythen en gedeelde 
rituelen. Ook recenter benadrukte 
de Franse filosoof Paul Ricoeur 
(1913-2005) de betekenis van ge-
deelde verhalen die zin en samen-
hang bieden aan het bestaan van 
individu en gemeenschap. Om de 
mens te begrijpen vindt hij ook dat 
we verhalen, mythen en symbolen 
serieus moeten nemen.  
‘Het symbool geeft te denken’ zo 
stelt Ricoeur. De impact die de 
Oranjemythe voor Nederland nog 
had in de moderne tijd bleek dui-
delijk tijdens de Tweede Oorlog. 
Koningin Wilhelmina vereenzelvig-
de zich toen met deze mythe en 
de Nederlanders herkenden dit. 
Dit inspireerde ook het verzet. 
Hierdoor kon de periode ’40-’45 
Wilhelmina’s ‘finest hour’ worden. 
De enorme populariteit sinds 2010 
van de musical Soldaat van Oran-
je, gebaseerd op het leven van de 
verzetsstrijder Erik Hazelhoff 
Roelfzema, laat zien dat we hier 
niet alleen te maken hebben met 
een ijzersterke theaterproductie, 
maar dat het hier gaat om een on-
derwerp waarmee het grote pu-
bliek nog steeds affiniteit heeft. Dit 
zou ook ons aan het denken moe-
ten zetten!

‘Erfcharisma’ van het 
Oranjekoningschap
Het enthousiasme waarmee sinds 
1814 uiting is gegeven aan de  
slogan God, Nederland en Oranje, 
leidde wel tot hagiografische vor-
stenlevens, maar liet vaak weinig 
ruimte voor een onbevangen, we-
tenschappelijke geschiedschrij-
ving over de Oranjes. In de laatste 
decennia zag de geschiedweten-
schap als reactie daarop van de 
weeromstuit een onvolwassen 
neiging tot ‘debunking’. Daarnaast 
is ook het staatsrecht te onvolledig 
en eenzijdig om aan het koning-
schap recht te doen. Er is te weinig 
aandacht voor het specifieke aan-
vullende van het koningschap. 

Historici zoals David Cannadine, 
die uitgebreid onderzoek deed 
naar de ontwikkeling van Britse 
monarchie en haar politieke, soci-
ale en culturele inbedding, waren 
in Nederland ver te zoeken. Maar 
ze waren er wel. Neem Niek van 
Sas, die het Oranjekoningschap 
zag als het ‘product van de Neder-
landse geschiedenis’ dat daar-
mee over een ‘eigen logica’ be-
schikte. Over de relatie tussen de 
Nederlanders en Oranje zegt hij 
dat zelfs in de Franse tijd de meer-
derheid nooit echt los van Oranje 
is geweest en dat de ‘reformisti-
sche orangisten’ de verzoening 
die in 1813 mogelijk bleek al eer-
der hadden voorbereid. 
Belangrijk was ook Coen Tamse 
(1937-2021), die het werk van Can-
nadine overigens goed kende. Zijn 
inbreng getuigde van een bredere 
visie op het koningschap. Hij deed 
serieus onderzoek, was goed op 
de hoogte van egodocumenten, 
vooral over Oranje- en Nassau-
vorstinnen, en had oog voor de 
mythen en symbolen die relevant 
zijn voor de integrerende rol van 
de Oranjemythe in de Nederland-
se samenleving. De term ‘erf- 
charisma’ gebruikte Tamse om de 
rol van de regerend vorst te duiden 
in relatie tot de gekozen politici. 
Het gaat om een prestige, dat on-
danks het inboeten aan macht van 
de vorst kennelijk toch resteerde. 
Deze term ontleende hij aan de 
Duitse socioloog Max Weber 
(1864-1920) die de betekenis wilde 
aangeven die bleef voor de erfelij-
ke koning in de constitutionele 
monarchie.
Vanuit een andere invalshoek 
heeft ook de oud-PvdA-senator 
en politicoloog Joop van den Berg 
zich in het onderwerp verdiept en 
bleek erdoor geboeid. Hij spreekt 
van een eeuwenlange wederzijd-
se binding tussen de Nederlandse 
bevolking en het Huis van Oranje. 
Het koningschap is volgens hem 
in de ogen van sociale weten-
schappers een antiquiteit dat er nu 
eenmaal is, maar er eigenlijk niet 
zou behoren te zijn. Toch denkt 
Van den Berg dat het erfelijk  
koningschap in een democratie in 
de praktijk te verzoenen waarden 
zijn en het koningschap hierin een 

constructieve rol kan spelen, ‘mits 
er van onverantwoordelijke politie-
ke macht geen sprake is’. De titel 
van zijn boek luidt dan ook:  
Macht verloren, gezag versterkt.

Kroon op de republiek
Terug naar het daadwerkelijke 
functioneren van de Oranjemo-
narchie. In 2001 verscheen De 
Oranjemythe. Een postmodern 
fenomeen van mijn hand. Dit boek 
werd goed ontvangen en bracht 
mijn uitgever op het idee dat ik een 
boek zou schrijven ter gelegen-
heid van het zilveren regeringsjubi-
leum van koningin Beatrix in 2005. 
Eerst leek het onderwerp me wat 
voorspelbaar, behalve als ik de 
gelegenheid zou krijgen achter de 
schermen te kijken, zodat ik bij 
benadering zou kunnen laten zien 
hoe een mythe in werkelijkheid 
functioneert. Het resultaat was: 
Beatrix. De kroon op de republiek 
(2005). Veel inzicht voor dit boek 
boden behalve uiteraard de ge-
sprekken met de Koningin, de 
gesprekken met alle vertrouwelin-
gen en in het bijzonder met de 
oud-premiers, die stuk voor stuk 
ook in nauw contact met de vor-
stin hadden gestaan.
Het eerste hoofdstuk begint met 
de woorden van Dries van Agt, 
premier bij het aantreden van ko-

ningin Beatrix. Hij waardeert haar 
koningschap als uiterst stijlvol. 
Hoewel hij haar er wel van moest 
overtuigen dat niet een mantelpak 
de gepaste kleding voor de inhul-
diging zou zijn maar de hermelij-
nen mantel vanwege de represen-
tatieve functie van het koning-
schap en de verheffende invloed 
die er als sacraal instituut van uit-
gaat. Het ‘erfcharisma’ dus. De 
katholieke minister-president had 
de Koningin ook geadviseerd de 
Maastrichter Staar uit te nodigen, 
die het Domine salvam fac regi-
namnostram zou kunnen zingen 
zoals vroeger aan het einde van de 
mis gebruikelijk. Aldus gebeurde 
en veel katholieken waardeerden 
dit. Wat haar inbreng aangaat tij-
dens de gesprekken op maandag 
tussen Koningin en premier vond 
hij dat ze ‘hoog intellectueel altijd 
tot in de puntjes voorbereid is en 
heel systematisch te werk gaat’.
Bij de andere oud-premiers  
Ruud Lubbers en Wim Kok kwa-
men ook weer tal van onderwer-
pen ter sprake. Zo heeft koningin 
Beatrix zich met prins Claus en 
premier Ruud Lubbers diepgaand 
beraden op de plaats van het  
koningschap in een moderne  
democratie. Ze waren het ermee 
eens dat de kwetsbaarheid schuilt 
in het politieke aspect ervan en  

Koning Willem I door Jean-Baptiste van der Hulst.Koning Willem I door Jean-Baptiste van der Hulst.
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dat op dat terrein daarom terug-
houdendheid is gewenst. Maar ze 
vonden dat het koningschap in 
relatie tot het natiebesef en daar-
mee tot de samenleving als geheel 
juist belangrijker is geworden en 
dat het koningschap zou moeten 
functioneren als ‘hart van de natie’ 

en van de samenleving. Wat be-
treft de ministeriële verantwoorde-
lijkheid vond Lubbers dat een mo-
derne democratie een ‘royale en 
geen angsthazige’ interpretatie 
ervan veronderstelt inclusief ruim-
te voor zekere een eigen toonzet-
ting. Dat wil zeggen dat bij een 
staatsbezoek een koninklijke rede 
uiteraard moet passen binnen het  
regeringsbeleid, maar dat hij be-
seft dat een eigen inbreng van de 
spreekster het net wat persoon- 
lijker maakt. Wim Kok was het hier 
in grote lijnen mee eens, hoewel hij 
had ervaren dat een en ander ook 
van de omstandigheden afhing.

Hoe nog optimaal 
dienstbaar zijn?
We kunnen bij het inschakelen van 

‘In doorsnee gunnen de Nederlanders de Oranjes 
een redelijke luxe. Ze werden populair onder de  
bevolking als nakomelingen van Willem van  
Oranje, de Vader des Vaderlands.’

het koningschap ook te terughou-
dend zijn. Er zijn immers wel meer 
niet gekozen instanties die een  
uiterst nuttige rol spelen binnen de 
democratie, zoals de Rekenkamer, 
de rechterlijk macht en het ambte-
narenapparaat. Nu de Koning geen 
politieke macht meer heeft en  

ming. Het zou absurd zijn als lob-
byisten en familieleden van politici 
wel zouden kunnen adviseren 
maar een intelligent en terdege 
geïnformeerd staatshoofd niet.
Er zijn meer gebieden, bijvoor-
beeld de kabinetsformatie. Vanuit 
het koningschap bekeken is er 

wat voor te zeggen dat de Koning 
zo veel mogelijk afstand houdt tot 
de formatie. Maar dat in een land 
waar noch de minister-president, 
noch commissarissen van de Ko-
ning of burgemeesters kunnen 
worden verkozen, en waar even-
min de mogelijkheid van een cor-
rectief referendum bestaat, er poli-
tici zijn die het schrappen van de 
Koning uit de formatie een stap 
vooruit durven noemen, getuigt 
juist van weinig inzicht in de  
democratie. Doordat aan het  
vorige formatiesysteem nog 
enigszins buitenstaanders deel-
namen als de Koning, een aantal 
vaste functionarissen en de minis-
ters van Staat, was de politieke 
paringsdans nog iets van een her-
kenbaar ritueel. Met het nieuwe  

systeem is de formatie nog  
meer in handen van de politieke 
incrowd gekomen en daarmee 
meer in zichzelf opgesloten. 
Een andere gedachte die wel als 
vernieuwend wordt bepleit, is om 
de Koning niet langer voorzitter te 
laten zijn van de Raad van State. 
Terwijl iedereen kan weten dat het 
hier om een zuiver symbolisch, 
historische functie gaat, die terug-
grijpt naar Willem van Oranje. Hier-
aan kleeft ook enig ritueel, bijvoor-
beeld als de troonopvolger 18 jaar 
wordt en door de Koning wordt 
ingeleid in de vergadering van de 
Raad van State. Helaas lijkt menig 
‘weldenkende’ burger inmiddels 
zo van de geschiedenis afgekeerd 
dat het hem aan voldoende  
feeling (en kennis) ontbreekt  
om gezamenlijke rituelen in  
een samenleving nog op waarde 
te kunnen schatten. 
Maar een samenleving heeft toch 
echt niet alleen theorieën nodig 
maar ook rituelen en symbolen. 
Het koningschap heeft hiervan in 
doorsnee wat meer te bieden dan 

Koningin Beatrix met het eerste kabinet Lubbers in 1982.Koningin Beatrix met het eerste kabinet Lubbers in 1982.

binnen de kaders van de Grondwet 
functioneert is het koningschap als 
democratisch gelegitimeerd te be-
schouwen.  
De politiek zou serieus moeten  
nagaan, hoe die vorst optimaal 
dienstbaar kan zijn aan de samen-
leving. 
Er is een trend om te zeggen dat 
een Koning, als niet-gekozen  
zijnde functionaris, geen advise-
rende of mediërende functie zou 
mogen bekleden. Toen ik hierover 
sprak met oud-premier Wim Kok 
toonde hij zich principieel tegen 
deze opvatting. Volgens hem gaat 
dit voorbij aan de realiteit van de 
besluitvorming in een democratie. 
Er is een principieel onderscheid 
tussen de fasen van advisering,   
meningsvorming en besluitvor-
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een republiek. Daarop baseerde 
Walter Bagehot zijn waardering 
voor het koningschap: het zou het 
grote publiek dichter bij de Staat 
betrekken. Maar de theoretisch 
opgeleiden die in onze tijd steeds 
meer de toon zetten, hebben hier 
amper affiniteit mee. Het Oranje-
koningschap is in Nederland een 
soort sociaal en cultureel bepaald 
rollenspel waarvan de oorsprong 
van het script is te vinden in het 
‘verhaal van Oranje’, de ontstaans-
geschiedenis van Nederland. De 
prolongatie hangt ervan af of de 
spelers – Oranje, de Nederlanders 
en de elites – hun eigen rol onder-
kennen en de ander zijn rol willen 
gunnen. 
Koning Willem-Alexander had dus 
een prima start en deze eerste tien 
jaar heeft hij laten zien dat hij zijn 
plan om een ‘samenbindende, 
vertegenwoordigende en aan-
moedigende’ vorst te zijn alleszins 
serieus nam. Daarbij werd hij erva-
ren als een benaderbaar mens. 
Dat alleen al is voldoende belofte 
voor de toekomst! 

Dr. Coos Huijsen is historicus, 
schrijver, oud-politicus en  
homoactivist.

1989: de latere premier Wim Kok verlaat Paleis 1989: de latere premier Wim Kok verlaat Paleis 
Noordeinde na een gesprek met koningin Beatrix.Noordeinde na een gesprek met koningin Beatrix.

Boven: Het Statuut 
van het Koninkrijk en 
de huidige Grondwet: 

ze lagen op de cre-
denstafel met onder 
meer de Rijkskroon 

tijdens de inhuldiging 
van koning Willem-

Alexander. 
 Rechts en rechts- 

boven: de Grondwet 
van 1848. 

Beatrix moest ervan worden overtuigd dat ze niet Beatrix moest ervan worden overtuigd dat ze niet 
in een mantelpak naar de inhuldiging moest gaan.in een mantelpak naar de inhuldiging moest gaan.



‘Er z ijn!’
Kerntaak van een Koning
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‘Ik moet gezien worden om  
geloofd te worden’, zei koningin 
Elizabeth van het Verenigd  
Koninkrijk. Willem-Alexander 
wil er vooral zijn. Daar is Ben 
Visser van overtuigd. Hij is  
burgemeester van de gemeente 
Eemsdelta, in het hart van het 
aardbevingsgebied in  
Groningen.  
Tekst Ben Visser 
Foto’s Mischa Schoemaker

‘Er z ijn!’
Kerntaak van een Koning
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D e koopman en de  
dominee. Het is de  
aloude tegenstelling die 

regelmatig voorbijkomt, met 
name in buitenlands beleid. 
Meestal wint de koopman het 
dan van de dominee. Onze  
Koning heeft eigenlijk wel iets van 
beide rollen in zich. Hij is van grote 
toegevoegde waarde op han-
delsmissies en staatsbezoeken 
over de hele wereld. Zijn ambt 
vertegenwoordigt iets dat groter 
is dan hemzelf en ons allemaal: 
de kroon, het nationale symbool 
van ons land dat ons verbindt. 
Maar niet alleen buiten ons land, 
ook binnen onze grenzen is het 
toch vaak een feest als de Koning 
ergens op bezoek komt. 

Het maakt verschil
Zijn burgervaderrol is nog  
belangrijker en ook zwaarder.  

Het betekent veel als de Koning 
namens alle Nederlanders mede-
leven komt betuigen als er iets 
ergs is gebeurd. We herinneren 
ons allemaal wel beelden die bij 
dit soort bepalende momenten 
horen. Denk bijvoorbeeld aan de 
binnenkomst van de eerste 
slachtoffers van de MH17. Onze 
Koning en Koningin waren er.  
En dat was meteen de essentie 
van hun rol: er zijn. Het maakt 
verschil. De waardigheid waar-
mee we als land omgingen met 
die mensen die zo vreselijk om 
het leven kwamen, stond tegen-
over het onwaardige tafereel  
dat zich had voltrokken in de we-
ken ervoor in de velden van Oe-
kraïne. Erbij zijn, in het grote ver-
driet dat deze nabestaanden 
overkomen is. Het troost en het 
maakt verschil.

Vertrouwen kwijt
De Britten maken in hun grond-
wet onderscheid in verantwoor-
delijkheden van de Koning. Wal-
ter Bagehot heeft het beschreven 
in 1867. Enerzijds is er ‘het effi-
ciënte’: de gekozen politiek. Zij 
bepaalt de inhoud van het over-
heidsbeleid. Anderzijds is er ‘het 
waardige’: de kroon. Die verte-
genwoordigt het land als geheel 
en heeft een meer ceremoniële 
rol. Het heeft geen politieke  
agenda of achterban en kan 
daardoor ook de meer pasto-



Gerrit Moeken raakte zijn huis kwijt 
In de zomer van 2022 ontving Gerrit Moeken een uitnodiging per e-mail van de 
gemeente Eemsdelta. René Paas, commissaris van de Koning in de provincie 
Groningen, zou een bezoek brengen aan Middelstum. Gerrit Moeken vond het 
verwonderlijk dat hij zoveel persoonlijke details moest doorgeven. ‘Het is alle-
maal wel heel streng, dat was anders nooit zo bij ontmoetingen met René Paas’, 
zei de Middelstummer tegen zijn vrouw. Met een onbestemd voorgevoel toog 
Gerrit Moeken in zijn beste kostuum op 1 september naar Herberg de Valk voor 
de bespreking met burgemeester en commissaris. Daarna zou de lunch wor-
den genoten in de 15e-eeuwse Sint-Hippolytuskerk in Middelstum. Bevreem-
ding overviel Moeken toen hij overal beveiligingsmensen zag. ‘Komt onze  
Koning misschien?’ Een antwoord kwam niet, maar het gezicht van de burge-
meester sprak boekdelen. In het gesprek met de burgemeester in de herberg 
werd alles duidelijk: de Koning zou komen en natuurlijk in zijn kielzog de  
commissaris van de Koning, de Groningse kamerheer Jaap Wolters en gast-
heer burgemeester Ben Visser. Moeken kreeg wat instructies over wat wel en 
niet te zeggen. De Groningse nuchterheid die Gerrit Moeken niet vreemd is 
zorgde ervoor dat hij het binnentreden van ons staatshoofd rustig onderging. 
Die begroette Gerrit Moeken en de anderen in het gezelschap hartelijk. Hij wond 
er geen doekjes om en kwam direct ter zake. Toegankelijk, geïnteresseerd, 
goed ingevoerd, luisterend en de juiste vragen stellen maakten indruk op Moe-
ken. Hoe woonde hij nu eigenlijk? De Koning gaf de Middelstummer een com-
pliment, zo constructief als hij reageerde op de 
aardbevingsproblematiek, terwijl hij nu nog altijd 
in een tijdelijke woning bivakkeert. De meeste  
reacties waren tot nu toe juist verbitterd, over het 
gebrek aan daadkracht de aardbevingsproblema-
tiek adequaat op te lossen. Gerrit Moeken vond het 
mooi dat de Koning zo goed op de hoogte was en 
was blij met de positieve feedback. Willem-
Alexander kennende zet hij zijn lijn door en komt hij 
ook dit jaar weer onverwacht opduiken in het aard-
bevingsgebied, om poolshoogte te nemen. (BB) 
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rale rol goed vervullen. De ge-
meente Eemsdelta is de zwaarst 
getroffen gemeente als het gaat 
om aardbevingsschade en -im-
pact. Het heeft niet alleen materi-
ele maar ook grote immateriële 
schade veroorzaakt. De manier 
waarop de politiek en het bestuur 
(‘het efficiënte’) vorm en inhoud 
gaven aan de verantwoordelijk-
heid die de gaswinning met zich 
meebracht heeft ervoor gezorgd 
dat velen hun vertrouwen in de 
overheid in het geheel zijn kwijt-
geraakt. Uitzonderingen daarge-
laten. Die zijn er zeker ook.
Voor het overzicht beperk ik me in 
deze bijdrage tot – mijns inziens 
– de kern van de problematiek in 
het aardbevingsgebied. Kort  
samengevat, twee grote zaken, 
namelijk publiekrecht (vergunnin-
gen en toezicht) en privaatrecht 
(aardgasbaten in de staatskas en 
de belangen die dat in zich heeft) 
waren verstrengeld. De Rijks-
overheid scheidde de belangen 
onvoldoende en was de facto niet 
integer op dit dossier. Meer gas 
winnen terwijl de adviezen anders 
aangaven of zelfs werden beïn-
vloed. Het geld woog zwaarder 
dan veiligheid en welzijn.

Scheuren in  
muur en ziel
Er zijn in de afhandeling verschil-
len die niet uit te leggen zijn.  
Mensen moeten telkens strijd 
voeren om hun recht te halen en 
dikke dossiers en een moeras 
aan procedures door voordat ze 
perspectief hebben op de ver-
goeding van hun schade en/of 
duidelijkheid over de veiligheid 
van hun huis. Hun huis: de plek 

waar je absoluut veilig moet zijn 
en je je ook veilig moet voelen. 
Dat is het beeld dat ik heb over-
gehouden uit de parlementaire 
enquête die het afgelopen jaar is 
gehouden in opdracht van de 
Tweede Kamer. En dit zijn de ge-
luiden die we dagelijks in onze 
gemeente horen. Scheuren in de 
muur en scheuren in de ziel. 
Daarom was het goed dat onze 
Koning (‘het waardige’) elk jaar 
een keer op bezoek kwam in het 
aardbevingsgebied. Om de situ-
atie te bekijken. Met de mensen 
te spreken. Te luisteren. Er te zijn. 
Op 1 september 2022 bezocht hij 
ons in Middelstum. Het was een 
heel mooi bezoek. We spraken er 
met diverse mensen over cultuur-
historische panden, de schade 
daaraan en de ingewikkelde pro-
cessen om te komen tot restau-
ratie. De Koning was er. Warm, 
bewogen en belangstellend. De 
mensen werden gehoord, gezien 
en konden hun verhaal kwijt.

Volgende generatie
Erfgoed, je ontvangt het van je 
familie en je geeft het weer door 
aan de volgende generatie. Het 
zijn dikwijls huizen en panden met 
een ziel. Onze Koning begreep 
dat als geen ander. Hetzelfde kun 
je zeggen van onze monarchie. 
Het is een mooie en verbindende 
traditie van generatie op gene-
ratie. We geven het aan elkaar 
door. Het waardige en het  
efficiënte mogen niet tegenover 
elkaar staan in de beeldvorming, 
maar moeten juist goed samen-
werken. Op basis van vertrou-
wen. Vertrouwen vormt het hart 
van het openbaar bestuur. Van 

een samenleving. Het geeft orde-
ning. Vertrouwen geeft verbin-
ding. Vertrouwen rust op waar-
heid. En op recht. Maar het aller-
belangrijkste ingrediënt voor een 
goede samenleving is toch wel de 
liefde. Als we terugkijken op tien 
jaar koningschap dit jaar, dan ben 
ik dankbaar voor alles wat we als 
land mogen ontvangen in deze 

koninklijke familie en de trouwe 
manier waarop zij hun ambt ver-
vullen. Je kan heel goed zien dat 
de gouden draad die door onze 
koninklijke familie loopt de onder-
linge liefde is. De liefde voor  
elkaar, maar ook voor ons land en 
onze mensen. De liefde voorop, 
de rest volgt… In Middelstum 
hebben we dat ervaren.



sens en stormbanen, speurtoch-
ten, de horeca: alles staat klaar 
om er een heerlijke dag van te 
maken. Ook hebben we een 
fietspuzzeltocht die elk jaar door 
veel mensen wordt gefietst. Als 
de avond valt, komt het spekta-
kelstuk. Dan begint de lampion-
nenoptocht richting de haven. 
Terwijl wij aan de kade staan, 
wordt er vanaf het water een 
vuurwerkshow gegeven. Kortom 
een prachtige dag waar ik nu al 
zin in heb.’ 
 
Op de foto met Máxima 
‘Koningsdag is echt mijn lieve-
lingsdag. Iedereen is vrolijk en 
helemaal eensgezind. De hele 
Nederlandse bevolking samen 
één. Bij die gedachten word ik 
altijd ontroerd. Er zijn zoveel men-
sen die voor onze vrijheid hebben 
gevochten. Door die mensen mo-
gen wij nu zo’n dag vieren.  
Koningsdag is veel meer dan al-
leen de viering van de verjaardag 
van de Koning.  
Een bijzondere gebeurtenis was 
toen in 2019 Koningsdag in 

Amersfoort werd gehouden. Een 
aantal Spakenburgers werd  
uitgenodigd om de Koning en  
Koningin te ontmoeten. Mijn Oma 
Wimpje Blokhuis werd ook uitge-
nodigd. Ze is nog één van de wei-
nige vrouwen hier in Spakenburg 
die onze klederdracht dagelijks 

M     ijn opa Tijmen de Jong 
zat dertig jaar lang in 
het bestuur van de 

COV. Hij heeft veel Koninginneda-
gen en andere activiteiten samen 
met het bestuur georganiseerd. 
Tegen mijn leeftijdgenoten zeg ik 
altijd: “Malle mooie herinneringen 
als kind van bijvoorbeeld Konin-
ginnedag heb je te danken aan 
die mannen.” Op een middag 
vroeg mijn opa of ik ook naar de 
kindermiddag van de COV kwam. 
Ik wist toen niet dat er een kinder-
middag was. Waarop mijn opa 
zei: “Dat kon je lezen in de krant of 
op de kabelkrant.” Toen realiseer-
de ik mij dat de COV niet genoeg 
animo zou krijgen als ze niet de 
jeugd zou gaan aanspreken. Dat 
is immers de volgende generatie. 
Ik stelde voor om Instagram en 
Facebook aan te maken en de 
website te vernieuwen. Zo ben ik 
in het bestuur gerold. Officieel 
ben ik nu drie jaar bestuurslid van 
de COV en hou ik me – naast de 
website en de social media – ook 
bezig met het organiseren van de 
activiteiten op en rond Konings-
dag.’ 
 
Traditie gemoderniseerd 
‘Koningsdag in Bunschoten-Spa-
kenburg zit vol gezelligheid en 
tradities. We beginnen met de 
aubade waar ons eigen vissers-
koor uit volle borst met ons de 
liederen zingt. Dit jaar worden 
ook de liedjes gezongen die Kin-
deren voor Kinderen voor de Ko-
ningsspelen schreef. De aubade 
wordt zo iets moderner, maar de 
traditie blijft bestaan. Daarna gaat 
het feest in het centrum van start. 
De kleedjesmarkt, de springkus-

De 27-jarige Wendy Beukers-Blokhuis is moeder van Jelte en 
Minte en zwanger van de derde. Daarnaast is ze zelfstandig on-
dernemer, staat ze op de markt met haar vader brood te verko-
pen én is ze vrijwilliger bij de Christelijke Oranjevereniging 
Bunschoten (COV). ‘Dat doe ik met alle plezier!’
 
Tekst Wendy Beukers-Blokhuis
Foto's privé-archief, Gemeente Amersfoort/Robin Utrecht
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LIEVELINGSDAG’

draagt. Iets wat voor ons heel 
normaal is, maar voor een buiten-
staander heel bijzonder. In de 
afgelopen jaren ben ik mij dat 
steeds meer gaan realiseren.  
Ze stuurde een foto met koningin 
Máxima door via de app. Want 
ook al loopt ze in klederdracht, ze 
heeft gewoon de nieuwste  
iPhone. Het is één van mijn lieve-
lingsfoto’s geworden. Ons ko-
ningshuis straalt een bepaalde 
menselijkheid uit. Vooral nu onze 
koning Willem-Alexander aan de 
macht is. Ik vind het mooi om te 
zien hoe hij met zijn prachtige 
vrouw – wanneer is Máxima niet 
mooi? – en zijn dochters, een 
echt gezin vormt en dat uitstraalt. 
Laatst waren ze op Aruba en 

mochten ze een scrub van aloë 
vera maken. De Koning wist even 
niet wat een scrub was, waarop 
prinses Amalia zei: “Je woont 
 met vier vrouwen in huis, hoezo 
weet je dat niet?” Daar kan ik  
dus heel erg van genieten, van  
die gewone dingen!’

‘Daar kan ik dus heel  
erg van genieten, 

van die gewone dingen!’

VRIJWILLIGERS

‘Koningsdag is echt mijn



Iedereen  doet ertoeOranje Fonds:
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Iedereen  doet ertoe



Een gemeenschappelijk doel 
met ieder een eigen insteek.  
De Oranjebond en het Oranje 
Fonds vinden zichzelf  
complementair aan elkaar, 
waar de overeenkomst  
verbinding is en de inzet voor 
de Nederlandse samenleving 
door vrijwilligers. 

Tekst Jasper van Zuuren
Foto’s Oranje Fonds: Remko de Waal, 
Patrick van Katwijk, Marco de Seeuw
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V oor dit magazine gaan 
Sandra Jetten en Pieter 
Verhoeve met elkaar in 

gesprek.  Sandra Jetten is sinds 
drie jaar directeur-bestuurder van 
het Oranje Fonds. Ze ging in de  
coronalockdown bij het fonds aan 
de slag. Pieter Verhoeve is naast 
burgemeester van Gouda ook 
sinds 2017 voorzitter van de  
Koninklijke Bond van Oranje- 
verenigingen, kortweg de Oranje-
bond, als koepel van de aangeslo-
ten lokale Oranjeverenigingen. 
‘Samen zijn we de samenleving’, 
zegt Pieter. ‘De KBOV ontstond 
rondom de nationale vieringen van 
de verjaardagen van de Koning en 
Koningin.’ Beide organisaties heb-
ben dus wel degelijk een gemeen-
schappelijk doel en dat is de lokale 
organisaties steunen, iedereen 
laten meedoen en beslist niemand 
buitensluiten. De KBOV is er vooral 
voor onze nationale feestdag, 
maar veel van de leden zijn ook 
betrokken bij herdenken en vieren 
op 4 en 5 mei. In ieder geval zijn er 
veel vrijwilligers bij betrokken bij 
deze organisaties.  
Voor haar komst naar het Oranje 
Fonds zette Sandra Jetten zich al 
meer dan 20 jaar in voor goede 

Máxima klust mee in Zoetermeer.Máxima klust mee in Zoetermeer.De Koning snoeit op zorgboerderij Op Aarde in Brielle.De Koning snoeit op zorgboerderij Op Aarde in Brielle.

Stichting JongPit kwam langs op Paleis Noordeinde.Stichting JongPit kwam langs op Paleis Noordeinde.
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doelen, toen ze in eerste instantie 
als interim werd gevraagd bij het 
fonds. ‘Ik ben er niet meer wegge-
gaan’, zegt ze. Het Oranje Fonds 
ontstond in 2002 vanwege het 
huwelijk van toen nog prins Willem-
Alexander en zijn Máxima. Zij vroe-
gen geen peperduur servies of 
boot als nationaal geschenk voor 
hun trouwen, maar specifiek om 
een fonds dat zich nationaal inzet  
onder het motto: van en voor  
Nederland over de generaties 
heen. ‘Het primaire doel is het  
versterken van de sociale cohesie 
in het land’, zegt Jetten. ‘We  
streven ernaar dat niemand er  
alleen voor staat en iedereen mee 
kan doen in de samenleving.’ De 
feestelijke lancering was in de  
ArenA in Amsterdam, toen daags 
voor het koninklijk huwelijk het 
Oranje Fonds als geschenk werd 
aangeboden tijdens een groot 
feest in de Amsterdamse voetbal-
tempel. Niet veel later fuseerde het 
Oranje Fonds met het Juliana  
Welzijn Fonds, dat met donaties 
van particulieren na de oorlog was 
opgezet om Nederlands sociaal te 
versterken en vooral in de luwte 
opereerde. Zo ontstond er een 
basis met inkomsten en uitgaven 

gericht op initiatieven door de hele 
maatschappij heen.  
Willem-Alexander en Máxima  
werden vanaf de oprichting het 
beschermpaar. Het Oranje Fonds 
streeft ernaar dat iedereen mee 
kan doen in de samenleving zodat 
niemand er alleen voor hoeft te 
staat. Daarom steunen zij zoveel 
mogelijk sociale initiatieven die iets 
voor een ander doen. Met kennis 
en netwerk, met geld, met tijd en 
vooral ook erkenning, voor heel 
veel lokale projecten. Ook mobili-
seert het Oranje Fonds vrijwilligers. 
Bekende landelijke initiatieven van 
het Oranje Fonds zijn NLdoet en 
Burendag.

NLdoet
Ertoe doen als vrijwilliger doet iets 
met je, is het credo van NLdoet. In 
de praktijk is dat het ondersteunen 
van sociale initiatieven die met vrij-
willigers werken. NLdoet is bij  
uitstek een kans om mensen ken-
nis te laten maken met vrijwilligers-
werk. Je doet het voor jezelf en 
voor de ander. Sandra: ‘Je  
ontmoet er nieuwe mensen en je 
laat je inspireren voor structureel 
vrijwilligerswerk.’  
Koning Willem-Alexander en  

koningin Máxima deden vrijwel 
elke keer actief mee aan NLdoet, 
dat vroeger Make A Difference Day 
heette. De laatste keer was afgelo-
pen maart, in de regen in Zoeter-
meer. De initiatieven kunnen van 
alles zijn: van het opknappen van 
een speeltuin, pannenkoeken  
bakken in een ouderencomplex tot 
klusjes in een buurtcentrum.  
NLdoet verlaagt de drempel om, 
ook eenmalig, mee te doen voor 
inspiratie om misschien wel vaker 
vrijwilliger te willen zijn. Bewust is 
de dag in het voorjaar: activiteiten 
starten weer op na de winter en de 
typisch Nederlandse grote 
schoonmaak vindt plaats. ‘En 
daarnaast creëert het mooie herin-
neringen voor de mensen’, zegt 
Jetten. Een ander bekend pro-
gramma onder de vlag van het 
fonds is Burendag. Eens begon-
nen als initiatief van een groot  
Nederlands koffiemerk. Het idee is 
simpel: door het drinken van een 
kopje koffie ontmoet je mensen en 
geef je gelegenheid tot verbinding 
en gemeenschapskracht. ‘Met 
elkaar los je een probleem gemak-
kelijker op als je elkaar hebt leren 
kennen’, zegt Sandra. Langzaam 
maar zeker wordt ook het Maatjes-

programma bekender. Het is een 
platform om mensen aan elkaar te 
koppelen als een fietsmaatje of 
een schuldhulpmaatje. Het Oranje 
Fonds heeft een online platform 
ingericht om lokaal vragende men-
sen met maatjes in contact te 
brengen en voert campagne om 
maatjes te werven. Momenteel 
melden zich tussen de 5.000 en 
7.000 nieuwe maatjes per jaar. De 
wens is om dat verder uit te brei-
den, zegt Sandra. In de breedte 
wordt het sociaal domein ook niet 
vergeten door het Oranje Fonds. 
‘Schuld, armoede en eenzaam-
heid is structureel en langdurig.’ 
Initiatieven ter verbetering – ver-
mindering – worden gesteund 
door het Oranje Fonds.

Een nieuwe tijd
Door de jaren heen zijn er wel ver-
anderingen gaande. ‘De hele 
maatschappij heeft een heftige 
periode achter de rug met de  
coronapandemie, de oorlog in 
Oekraïne en de energiecrisis. Er is 
duidelijk meer behoefte aan  
verbinding in de buurt’, zegt de 
directeur van het Oranje Fonds. 
Voor de Burendag stijgt het aantal 
aanmeldingen. 

Achter het Koningspaar loopt Sandra Jetten, directeur van het Oranje Fonds.Achter het Koningspaar loopt Sandra Jetten, directeur van het Oranje Fonds.
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In 2021 bezocht Máxima Villa Pinedo In 2021 bezocht Máxima Villa Pinedo 
en ging ze in gesprek met jongeren die en ging ze in gesprek met jongeren die 
vrijwilliger zijn bij deze stichting die vrijwilliger zijn bij deze stichting die 
kinderen en jongeren met gescheiden kinderen en jongeren met gescheiden 
ouders ondersteunt en adviseert .ouders ondersteunt en adviseert .

Dat geldt ook voor de NLdoet-
activiteiten: bijna alle aangemelde 
klussen waren vol in 2023. ‘Dat is 
positief natuurlijk’, zegt Sandra. 
KBOV-voorzitter Pieter Verhoeve 
merkte ook maar al te goed wat 
met name corona in Nederland 
heeft gedaan. Na een aantal  
sobere Koningsdagen, deels thuis, 
kan het nu weer uitbundig worden 
gevierd. Maar beide organisaties 
zien een probleem. ‘De landelijke 
trend is dat vrijwilligers minder 
vaak actief worden’, spreekt  
Sandra zorgelijk. ‘Het structureel 
beschikbaar zijn past niet meer bij 
iedereen in iedere levensfase.’ Veel 
ouderen stoppen, jongeren heb-
ben niet altijd tijd om zich wekelijks 
te committeren. Vrijwilligerswerk is 
zo mooi, maar het is wel aan het 
veranderen in Nederland. ‘Wij zijn 
jaar in jaar uit kampioen in vrijwil-
ligersland ten opzichte van het  
buitenland’, zegt Pieter. ‘En wij  
zijn een ondernemend land: als  
er een probleem is dan staan er 
altijd mensen op,’ vult Sandra aan.  
Het is wat KBOV en Oranje Fonds  
willen koesteren, stimuleren  
en bestendig maken voor de  
toekomst. 

Royaal betrokken
‘Een ander perspectief op vrijwil-
ligerswerk is dat we gewend zijn 
geraakt aan sociale media en het 
digitaal samenzijn’, zegt Sandra. 
‘En dat terwijl een grote toevoeging 
aan de hedendaagse samenleving 
juist is het verbinden en ontmoe-
ten. Samen wat moois doen voor 
jezelf en voor een ander.’  
Het Oranje Fonds steunt dit niet 
alleen door geld te geven, maar 
sociale initiatieven die willen  
opschalen of goed werkende  
thema’s te steunen via kennis. Zo 
is er het Groeiprogramma, waarbij 
iets op één locatie heel goed werkt 
en wat hulp kan gebruiken om het 
naar meer locaties te brengen. 
‘Dan gaat het ineens over een 
businessplan, een groeimodel en 
vergunningen.’  
Zo begon het duofietsen op  
één plek en is het nu op dertig.  
Een prachtig Nederlands voor-
beeld waar je met je maatje  
naast elkaar fietst en gezellig met 
een vrijwilliger kunt kletsen.  
Het Koningspaar is zichtbaar be-
trokken, want er zijn inmiddels al 
meer dan tweehonderd initiatieven 
bezocht sinds de start 21 jaar ge-

leden. Een van de programma’s 
van het Oranje Fonds – Herstel 
Dichtbij – werd door het Fonds en 
MIND aangeboden aan Koningin  
Máxima voor haar 50ste  
verjaardag. Sandra Jetten  
benoemt de waardevolle erken-

ning met mooie dialogen ter  
plaatse. ‘Het geeft het Konings-
paar ook een goede inkijk hoe 
vrijwilligers in het land actief zijn.’  
Het moge duidelijk zijn dat de  
koninklijke aandacht helpt om 
doelen te bereiken.

Aon: trotse 
partner van de 
Oranjebond

Over Aon
Aon is al ruim 250 jaar adviseur in risico’s en verzekeringen voor 
zakelijke relaties in het kleinbedrijf  en bestuurders van 
verenigingen en stichtingen. Aon is officieel partner van KBOV.

AON_23009_Adv_KBOV_220x272mm.indd   1AON_23009_Adv_KBOV_220x272mm.indd   1 28-02-2023   13:3528-02-2023   13:35

Het is mooi om te zien dat er zo veel vrijwilligers zijn die zich inzetten voor de 
Oranjebond. Wij zijn daarom ontzettend trots dat wij achter de schermen een bijdrage 
kunnen leveren en zorgen dat jullie goed verzekerd te werk kunnen gaan. Bedankt voor 
al het werk dat jullie doen en ontzettend veel plezier met Koningsdag 2023.
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T och niet in ons Den 
Bosch, dachten Maaike 
en Guido nog. Op hun 

telefoon kwamen verontrustende 
berichten binnen van collega-
ondernemers. Het was januari 
2021, toen uit onvrede vanwege 
de coronamaatregelen en de bij-
behorende avondklok een groep 
mensen een spoor van vernieling 
achterliet in de Bossche binnen-
stad. Het werd grimmig. ‘Nu 
staan ze bij de winkel’, schreef 
een van de collega’s. Hun Pri-
mera werd hard getroffen. Het 
alarm ging af en medewerkers 
waren al snel ter plaatse. Een-
maal zelf bij de winkel aangeko-
men was het ondernemerspaar 
lamgeslagen. ‘De winkel was 
smerig, stoffig, vol glas en zelfs 
bloed’, zegt Maaike. Na een 
nacht amper geslapen te heb-

Een grote ravage troffen  
Guido en Maaike in hun  
Primera aan nadat er rellen 
waren uitgebroken in de  
binnenstad van Den Bosch  
en hun winkel kort en  
klein was geslagen. Willem-
Alexander kwam al snel  
poolshoogte nemen. 
Tekst Jasper van Zuuren
Foto Mischa Schoemaker

ben, kwamen ze er terug. Op haar 
verjaardag nota bene. Omroep 
Brabant stond al voor de deur, 
maar Guido en Maaike wilden zelf 
eerst de winkel in. Toen pas daal-
de echt in dat er niets meer over 
was van alles wat zij in de afgelo-
pen jaren hadden opgebouwd. 
‘Dit is terreur’, sprak Maaike reso-
luut, live voor de draaiende ca-
mera’s. Geen Stijl startte onder-
tussen een crowdfunding voor 
hun winkel, giften van onbeken-
den voor Guido en Maaike. Ze 
realiseerden zich direct dat het 
een duw in de rug was naar een 
nieuwe start voor de winkel.  
‘We kregen onze toekomst terug’, 
zegt Maaike. ‘Maar liefst tachtig 
procent van de winkel moesten 
we afschrijven. Het voelde  
heel bijzonder om toch door  
te kunnen gaan.’

Hoop en veerkracht
Enkele dagen later stond Maaike 
te midden van alle chaos en werd 
er aan de deur geklopt. De man 
stelde zich voor als de adjudant 
van koning Willem-Alexander en 
vroeg of Maaike het goed zou vin-
den als de Koning langs zou ko-
men, over een paar minuten. Kort 
werd het protocol doorgesproken 
hoe het bezoek zou verlopen.  
De komst van Willem-Alexander 
heeft een enorme indruk ge-
maakt. ‘Zo bijzonder dat hij tijd 
vrijmaakte. Eerst is er dan een for-
meel gedeelte dat ook op tv 
komt.’ Toen de pers even later 
weg was kon er meer informeel 
gesproken worden.  
‘U bent een voorbeeld voor Ne-
derland. U geeft hen hoop en 
veerkracht’, zei Willem-Alexander. 
Maaike had er natuurlijk niet voor 

gekozen om dat voorbeeld te zijn. 
‘Toch gaf het me een heel goed 
gevoel om die rol op me te nemen 
als ik daar iemand anders mee 
kan helpen’, zegt ze. ‘Ik voelde zijn 
oprechte bedoelingen. Het leven 
gaat door en met elkaar zetten we 
de schouders eronder. Je staat 
niet alleen en je moet niet opgeven 
in tijden van nood. Wij waren al fan 
van ons koningshuis. We hebben 
nog meer bewondering gekregen 
voor hem in de rol van Koning en 
ook als mens.’  
Nog dagelijks komen er mensen 
uit het hele land in de winkel en 
praten over de plunderingen én 
het koninklijke bezoek.  
‘Met plezier openen we iedere 
dag de winkel weer. We moesten 
en wilden door voor onszelf  
en voor alle mensen die ons 
steunden.’
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besef bij Ferry. Op die bewuste 
zondag was het burgemeester 
Prevoo die hij als eerste zag ko-
men aangelopen met achter hem 
een dame die Ferry ook direct 
herkende. De Koningin, natuurlijk 
met de Koning en een paar bevei-
ligers. Of zijn het Willem-Alexan-
der en Máxima? Ze zijn natuurlijk 
vierentwintig uur per dag  
Koningspaar, maar nu bovenal 
als zichzelf aanwezig. Zonder me-
diatoeloop. De enorme uitstraling 
van het Koningspaar en het feit 
dat zij de keuze maakten naar 
Valkenburg af te reizen maakte 
grote indruk. Ze wilden het echte 
verhaal horen en bleven vragen 
stellen. Een groot hart onder de 
riem voor Ferry: doorzetten om 
deze klap een plek te geven en 
vooral vooruitkijken. Hij erkent dat 
Limburgers zich soms toch wat 
achtergesteld voelen bij de rest 
van Nederland. Hoor je er wel bij, 
stellen zij zich wel eens de vraag. 
Wordt er voor de Limburgers ook 
zo goed gezorgd of staan ze een 
beetje alleen? ‘Dat het Konings-
paar komt en je echt een gevoel 
geeft dat ze er samen weer iets 
van gaan maken, dat doet me 
goed.’ Ferry kent de Koning en 
Koningin van staatsbezoeken, de 

H et water bleef maar ko-
men, terugslagkleppen 
van het riool konden het 

niet aan. Het water steeg tot meer 
dan een meter boven de straat. 
Water, modder en slib in de om-
geving, de Geul kon het simpel-
weg niet aan. ’s Nachts werd  
Ferry Philippi wakker van de 
stroomuitval. Hij klom boven uit 
het raam en werd opgehaald 
door een trekker die door de 
brandweer was geregeld. Bene-
den, in Smaakmakerij De Botter-
weck, stond de hele zaak onder. 
De hele inventaris met apparatuur 
kon worden afgeschreven, reali-
seerde hij zich. Tijdens een rondje 
door de zaak werd snel duidelijk 
wat hoog water doet. ‘Alles moest 
vernieuwd worden. Echt alles.’ 
Valkenburg werd tot rampgebied 
uitgeroepen.
Vanaf dat moment was Ferry al-
leen maar bezig met de zaak en 
het weer opkrabbelen. Zijn vrien-
den staan klaar en in andere 
mensen raakte hij teleurgesteld. 
Toen alles weer op de rit was, 
werd hij in mei 2022 gebeld door 
de secretaresse van de burge-
meester. Of hij voor zondag 22 
mei een tafel voor vier personen 
wil reserveren zonder naam en 
ook een tafel voor twee personen 
er dichtbij. ‘Dit zou wel eens hoog 
bezoek kunnen betekenen’, zeg-
gen vrienden. Pas dan komt het 

Net als toen, in de zomer van 
2021, staat Ferry Philippi  
oplettend in zijn zaak.  
Hij begroet er nu zijn gasten 
warm en hartelijk. Maar in 
juli van dat jaar stroomde  
de rivier de Geul door het  
centrum van Valkenburg  
aan de Geul, op nog geen  
twintig meter van zijn  
lunchroom en ijssalon.

Tekst en foto's Jasper van Zuuren
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‘Koningspaar wilde het échte verhaal horen’

troonrede en de residentie in  
Den Haag. Hij merkt op dat er  
nu echt een verschil wordt ge-
maakt: ‘Ze komen voor jóú’,  
zegt hij veelzeggend.  
Ferry heeft een soort rouwband 
laten tatoeëren op zijn rechter-
arm. Ondertussen is de algeme-
ne conclusie bekend geworden 
wat er in de toekomst kan worden 
gedaan om herhaling van deze 

ramp te voorkomen. Dat stelt 
hem nog niet genoeg gerust. On-
danks dat hem op sommige mo-
menten de moed in de schoenen 
is gezakt, blijft hij geloven in de 
veerkracht om er bovenop te ko-
men. Ondertussen heeft hij een 
prachtige nieuwe zaak en kijkt hij 
liever terug op de momenten dat 
saamhorigheid veel voor hem be-
tekent heeft.
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H et is een voorrecht 
deel uit te maken van 
een select gezelschap 

van bestuurders onder wier aan-
stelling de handtekening van het 
staatshoofd prijkt. Want als ge-
zaghebber van Bonaire ben ik, 
net als burgemeesters, benoemd 
bij Koninklijk Besluit. Maar ik heb 
wel een streepje op ze voor: Bo-
naire is als openbaar  
lichaam een bijzondere gemeen-
te die niet onder een provincie 
valt. Dat betekent dat wij niet al-
leen rechtstreeks contact hebben 
met ministeries, maar ook dat ik 
vaker dan mijn collega-burge-
meesters contact heb met het 
paleis. Aan alles is te merken dat 
de Oranjes zich betrokken voelen 
bij het Caribisch deel van het  
Koninkrijk. De eilanden hebben 
een speciaal plekje in hun hart. 
Dat gold al voor toenmalig konin-
gin Beatrix en haar echtgenoot 
prins Claus. Hun oprechte inte-
resse is overgegaan op haar zoon 
en schoondochter. Aan het re-
cente bezoek van koning  
Willem-Alexander en koningin 
Máxima met prinses Amalia heb 
ik het gevoel overgehouden dat 
ook de kroonprinses haar hart 
aan Bonaire heeft verloren. Net 
als haar oma die als bescherm-
vrouwe van onze natuur het  
eiland in 2018 nog heeft bezocht.
De liefde is overigens volledig we-
derzijds. Voor onze bevolking is 
de koninklijke familie de verbin-
dende kracht in het koninkrijk en 
de houvast in een woelige wereld. 
Hoe diep de genegenheid is, zie 
ik onder meer bij het uitoefenen 
van de eervolle taak om namens 

het staatshoofd koninklijke on-
derscheidingen te mogen uitrei-
ken. De gedecoreerden, maar 
ook hun naasten, zijn vaak tot 
tranen toe geroerd. Ze hebben er 
nooit bij stil gestaan dat hen zo’n 
eer zou toekomen. De huidige 
Koning en Koningin heb ik voor 
het eerst in 2015 ontmoet bij een 
theatervoorstelling in Amsterdam. 
Kort daarna kwamen zij naar  
Bonaire, onder meer om met de 
Bonairianen een van de belang-
rijkste feestdagen van het eiland 
te vieren: Dia di Rincon. Ik kan mij 
nog herinneren dat koningin 
Máxima een gele jurk droeg en 
uitriep dat ze helemaal klaar was 
voor de Dia di Limon…
Een paar keer per jaar breng ik 
een werkbezoek aan ministeries 
in Den Haag. Het komt geregeld 
voor dat ik op het paleis wordt 
uitgenodigd. Een keer zette ik bij 
de ingang mijn huurfiets uit ge-
woonte op slot waarop de lakei 
zei dat dat 'hier niet nodig' was. 
Het valt mij iedere keer op hoe 
goed de Koning op de hoogte is 
van wat er op Bonaire speelt en 
het op prijs stelt mijn kant van het 
verhaal te horen. Soms belt hij om 
te worden bijgepraat. Tijdens de 
coronapandemie, die ook op  
Bonaire hard heeft toegeslagen, 
stak de Koning via een videocall 
onze zorgprofessionals een hart 
onder de riem.
Het recente bezoek was een 
groot succes. Natuurlijk geldt het 
protocol, maar tussen de officiële 
momenten was de sfeer ronduit 
amicaal en ontspannen. Alsof je 
goede vrienden op visite hebt. De 
anekdotes rolden over tafel, af-

wisselend in het Nederlands en 
Spaans en we hebben samen 
heel wat afgelachen. 
Maar zelfs in die schaarse vrije 
momenten ging het vaak over 
serieuze zaken. Zoals het belang 
van microkredieten voor een klei-
ne eilandeconomie in ontwik-
keling, een onderwerp waarover 
de Koningin graag haar kennis 
met ons deelt. En de Koning 
heeft, wetend dat wij de ambitie 
hebben een duurzame Blue  
Destination te worden en plannen 
hebben voor een solar park, mij 
ingewijd in de nieuwste innovaties 
op het gebied van zonnepanelen.
Ik heb heel veel respect voor prin-
ses Amalia. Ga er maar aan staan 
als 19-jarige twee weken lang zo 

onder het vergrootglas te liggen 
en in korte tijd zoveel informatie te 
moeten verwerken. Mijn dochter 
is ook 19 en ik herkende in de 
prinses naast een toekomstig 
staatshoofd ook een echte tiener 
van deze tijd. Ik was echt diep 
onder de indruk van de wijze 
waarop zij jeugdige onbevangen-
heid en verantwoordelijkheids-
besef in balans houdt.  
Ik hoop dat ze snel de gelegen-
heid krijgt om zonder een horde 
fotografen op haar hielen terug te 
keren om na deze eerste hecti-
sche kennismaking ons eiland in 
alle rust beter te leren kennen.
 
Edison Rijna is sinds 2014  
gezaghebber van  Bonaire.

COLUMN
Edison Rijna
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Oranje Comité Tilburg   druk met voorbereidingen Koningsdag
In Tilburg, dáár  gebeurt het

Het Oranje Comité Tilburg  
bestaat al ruim honderd jaar. 
Momenteel organiseert het 
 namens de gemeente  Konings-
dag in het centrale park als 
openbare viering voor een zeer 
brede doelgroep.  Het Leijpark 
wordt omgetoverd tot een kleur-
rijk en bruisend  geheel. ‘Als het 
comité ziet dat het loopt en de 
mensen genieten, is het voor mij 
geslaagd’, zegt voorzitter Frank 
van der Schoot. 
Tekst Jasper van Zuuren
Foto’s Dolph Cantrijn e.a.
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H oe anders was  
Koningsdag in Tilburg 
toen in 2017 de Koning, 

Koningin en de koninklijke familie 
de stad aandeden voor de  
nationale Koningsdag. ‘Het was 
een kans van nu of nooit voor  
Tilburg om zich te laten zien als 
stad van innovatie en om 013  
definitief op de kaart te zetten als 
de plek waar je wilt zijn’, zegt Van 
der Schoot. ‘En dat op de 50e 
verjaardag van de Koning!’ Zelf 
had hij een dubbelrol in de organi-
satie: projectleider programma en 
evenementen namens zijn werk-
gever, de gemeente Tilburg, en als 
betrokken lid van het Oranje  
Comité Tilburg. In een breed ver-
band met financiën, veiligheid en 
communicatie was er regelmatig 
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‘Tilburg leeft, bloeit en bruist als nooit tevoren!’

39

overleg met de staf van de Koning. 
Ook de regio Hart van Brabant, 
met onder meer de Beekse  
Bergen, de Efteling en  
meesterbakker Robèrt van  
Beckhoven, kreeg een prominen-
te plek tijdens de Grande Parade. 
In vergelijking met een normale 
Koningsdag in Tilburg was er dat 
jaar veel meer promotie ingezet. 
Het animo om mee te helpen was 
groot in de stad. Maar naast het 
koninklijke programma ging ook 
het gebruikelijke gewoon door.  
‘De grootste uitdaging was een 
plek geven aan alle verschillende 
groepen, rekening houdend met 
alle facetten. Het protocol is niet 
flexibel, maar in nauw overleg bin-
nen de stuurgroep was de staf van 
de Koning overtuigd.’ Tegelijkertijd 
professioneel zijn en lef en daad-
kracht tonen gaf hun voldoende 
vertrouwen. ‘Zo krijgen we hier 
dingen voor elkaar’, zegt Frank.

Trots op Tilburg
Koningsdag 2017 in Tilburg was 
enorm geslaagd. Frank vindt dat 
de stad het imago van lelijk eendje 

van zich heeft afgeschud. Merk-
baar zeggen mensen weer met 
trots uit Tilburg te komen.  
In Tilburg, dáár gebeurt het. En dat 
is voelbaar in de Spoorzone: de 
grote voormalige NS-werkplaats 
pal naast het treinstation waar nu 
bedrijfsverzamelgebouwen,  
horeca, kunst en techniek samen-
komen in een inspirerende omge-
ving. Juist in dat gedeelte met een 
rauw randje startte Koningsdag 
voor de koninklijke familie.
Binnen het comité heeft corona 
zijn sporen flink achtergelaten. 

Desondanks kan Frank ervan ge-
nieten dat de aanloop naar Ko-
ningsdag 2023 weer volop moge-
lijkheden biedt.  
‘Het bij elkaar brengen van men-
sen in de stad is het belangrijkste 
doel’, zegt Frank namens het mo-
menteel negenkoppige Oranje 
Comité Tilburg.  
Zij willen iets betekenen voor de 
stad door naast Koningsdag ook 
het herdenken en vieren aandacht 
te geven. Het comité organiseert 
ook het Piushaven Bevrijdings-
concert op 5 mei. Er is wel een Frank van der SchootFrank van der Schoot

uitdaging voor de toekomst: het 
vinden van aanwas en jongere 
generaties inspireren om onze 
grote nationale feestdagen te  
blijven organiseren.  
Frank is een man met zijn beide 
voeten op de aarde om dit alle-
maal mee te organiseren. Van een 
speech na een concert voor  
gedecoreerden tot het sjouwen 
van dranghekken. ‘Tilburg is een 
geweldige stad en dat willen we 
aan iedereen laten zien.  
Tilburg leeft, bloeit en bruist als 
nooit tevoren!’
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Koningsdag is onze grootste 
nationale feestdag.  De oor-
sprong ervan is middeleeuws. 
Nieuwe aanpassingen blijven 
nodig, tradities worden sterker 
als ze zich vernieuwen.  
Ook Willem-Alexander gaf 
een eigen ‘touch’ aan de  
viering. 
Tekst Pieter Verhoeve
Foto’s RVD, Rijksmuseum,Nationaal 
Archief, Robin Utrecht/Gemeente 
Amersfoort, Desiree Meulemans/
Provincie Utrecht, e.a.
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K oninginnen leveren 
soms spreekwoorden 
op. Máxima althans, 

maakte zich onvergetelijk met 
haar uitspraak dat haar verloofde 
een ‘beetje dom’ was toen hij de 
Argentijnse dictator Videla citeer-
de. Live op televisie. Charmant en 
relativerend ineen, won ze daar-
mee tijdens haar publieke debuut 
de harten van miljoenen Neder-
landers. Weliswaar was deze fra-
se aangereikt tijdens een media-
training, toch voelde het authen-
tiek. Hare Majesteit ten voeten uit: 
charisma en gogme ineen. 
Een kennismakingsronde volgde. 
Net na hun verloving in het najaar 
van 2001 trokken Willem-Alexan-
der en Máxima door het land. Alle 
twaalf provincies en de vier groot-
ste steden werden met een be-
zoek vereerd door het stralende 
stel. Deze blijde intochten lever-
den onvergetelijke beelden op 
onder meer van de sprankelende 
Argentijnse in een knalrood man-
telpak in Noord-Brabant. Op 10 
september luisterde het verloofde 
paar naar een elegante Geert 
Mak die hen toesprak voor ‘halve 
republikeinen’ in Amsterdam: ‘We 
houden van het theater van de 
monarchie, maar we worden een 
beetje zenuwachtig als de men-
sen er echt in gaan geloven’. 
Een dag later waren daar plots de 
aanslagen van 11 september 
2001. De terreur in Amerika 
maakte dat de bezoeken aan 

Drenthe en Groningen plots wer-
den uitgesteld. In Gelderland 
pakte het koppel op 19 septem-
ber de draad weer op, zonder 
vlagvertoon. Utrecht liet  
Máxima fietsen; Zuid-Holland 
volgde. ‘U loopt hier 1-2-3 de kerk 
door’, sprak de trotse koster 
Maurits Tompot van de Goudse 
Sint-Jan in oktober, tijdens een 
wandeling door de langste kerk 
van Nederland die 123 meter telt. 
Bij Kinderdijk werden epische  
foto’s gemaakt. Ruysdaeliaanse 
wolkpartijen, kabbelende boe-
zems, enthousiaste molens. Ver-
liefder zag je de kroonprins  
zelden. Veel, heel veel vaderlan-
ders voelden vertedering.
 
Protocollaire  
marathon
Eenzelfde ‘Tour de Hollande’ vol-
trok zich direct na de inhuldiging 
in 2013. Ook toen werden binnen 
een jaar alle provincies en het  
Caribisch deel van het Koninkrijk 
door Hunne Majesteiten gevisi-
teerd. Een protocollaire mara-
thon. Als jonge burgemeester 
was ik er persoonlijk getuige van 
dat de toenmalige commissaris 
van de Koning Roel Robbertsen 
alle burgemeesters, dijkgraven en 
gedeputeerden van de provincie 
Utrecht in het Paushuize had ge-
nodigd om het Koningspaar te 
begroeten, twee weken na de 
troonswisseling. Er zijn foto’s van. 
Bert Jansen, de alleraardigste 

eerste burger van Montfoort des-
tijds, bukte op het laatste  
moment om zo het Koningspaar 
ongehinderd zicht op de foto-
graaf te kunnen bieden. Alle  
andere notabelen stonden fier 
rechtop, de burgemeesters mét 
keten. Het ziet er grappig en 
enigszins gekunsteld uit. Wat 
geeft het. De Oranjes worden wel 
vaker geconfronteerd met 
de ‘condition humaine’ en zijn er 
zelf onderhevig aan. Paulus 
schreef immers al dat we allen 
van ‘dezelfde lap gescheurd’ zijn? 
De kennismakingsbezoeken in 
2001 en de inhuldigingsbezoeken 
van 2013 lijken op elkaar. Het zijn 
rituele publieksbezoeken. Ze ho-
ren bij robuust en herkenbaar lei-
derschap. Ze blijven altijd  
nodig. Net als Koningsdag.  
Onze nationale Koningsdag is het 
Bezoek der Bezoeken. Niet alleen 
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de jarige Koning, maar ook een 
fors deel van zijn gezin én familie 
bezoeken een centrumgemeen-
te. Het hele gezelschap is die ene 
dag in het jaar te porren voor een 
selfie, een regioquiz of spelletjes 
op het plein. Koningsdag is on-
miskenbaar de grootste nationale 
feestdag in Nederland. Dit essay 
gaat in op de vraag: wat is het ge-
heim ervan?

Identificatie
Het eerste antwoord is daarop al 
te geven: herkenbaarheid. Vors-
ten floreren door identificatie. 
Mensen verlangen ernaar zich te 
herkennen in hun medemensen. 
Het spiegelen aan leiders gaat 
nog verder. De roddelindustrie 
leeft ervan. Mensen smullen van 

de fouten, de sores, de kracht en 
de kwetsbaarheid van hun idolen. 
Het grootste compliment voor 
een Nederlandse volksheld is dat 
‘hij zo gewoon is gebleven’. 
Precies daarom was de reactie 
van de pas verloofde Máxima zo 
briljant. Haar zinsnede ‘een beetje 
dom’ maakte in één adem duide-
lijk dat monarchie mensenwerk is. 
Het is heerlijk voor burgers om te 
ervaren dat hun bestuurders net 
zo zijn als henzelf. Hun feilbaar-
heid is tegelijkertijd hun legitima-
tie. Precies daarom is het belang-
rijk dat onderdanen hun boven-
daan kunnen zien, ervaren en 
herkennen. Zichtbaarheid van de 
Koning is juist daarom de ‘condi-
tio sine qua non’ voor hun be-
staansrecht. ‘Ik moet gezien wor-
den om te worden geloofd’, sprak 
wijlen koningin Elizabeth II.

Dicht bij de mensen
Deze gedachte vindt volop steun 
in moderne leiderschapslitera-
tuur. Criminoloog Hans Boutelier, 
hoogleraar polarisatie en veer-
kracht, spreekt over de ‘descen-
te’. Een begrip uit de rechtspraak, 

waarbij de raadsheer uit zijn kan-
toor komt en als rijdende rechter 
ter plaatse komt in een geschil. 
De magistratuur wordt krachtiger 
als ze afdaalt naar de leefwereld 
van de rivaliserende partijen. Een 
goede leider is aanklampbaar en 
benaderbaar. Professor Andries 
Baart, op zijn beurt, ontwikkelde 
de presentiefilosofie. Menslieven-
de ambachtelijkheid is dan op zijn 
best als de leider spontaan te 
ontmoeten is. Zó, dat de ander 
tevoorschijn kan komen.  
‘Het is een manier van doen die 
slechts verwezenlijkt kan worden 
met gevoel voor subtiliteit, vak-
manschap, met praktische wijs-
heid en liefdevolle trouw.’  
Zou dit niet voor de vakman-vorst 
gelden? Door juist op zijn verjaar-

dag het meest dichtbij zijn men-
sen te komen?

Grande parade
Koningsdag is de hoogmis van 
het staatshoofd. Jaarlijks bezoekt 
de jarige Koning op 27 april een 
andere regio. Pontificaal. Zicht-
baar. Daar gaan soms jaren lob-
byen aan vooraf. ‘Signalen geven 
en signalen krijgen’, zo vatte bur-
gemeester Lucas Bolsius van 
Amersfoort, dat in 2019 Konings-
dag organiseerde, het bondig  
samen. De centrumstad waar de 
vorst komt pakt flink uit. Kosten 
noch moeite worden gespaard 
om de duizenden bezoekers te 
entertainen, inclusief gargan- 
tueske shows en volksfeesten. 
Koningsdag nieuwe stijl is nog 
grootser dan de ouderwetse  
Koninginnedag onder Beatrix. 
Dat is deels te danken aan de 
wensen van het Koningspaar zelf. 
Op het jaarcongres van de KBOV 
op 11 oktober 2014 in Dordrecht 
sprak onze Koning de volgende 
illustere woorden:  
‘In de afgelopen periode heb ik – 
samen met mijn vrouw – goed 

kunnen nadenken over de invul-
ling van Koningsdag in de jaren 
die voor ons liggen. Wij zouden 
wensen dat het feest zichtbaar is. 
We zouden ook wensen dat het 
feest in het teken staat van ont-
moeting en verbinding. En we 
zouden wensen dat het feest aan 

een stad en streek de optimale 
gelegenheid geeft iets van zich-
zelf te laten zien. Op grond van 
deze uitgangspunten, willen wij in 
de jaren die komen op Konings-
dag graag een bezoek brengen 
aan één gemeente met een cen-
trumfunctie voor de streek.’  >

‘Koningsdag is ook een feest dat zich altijd heeft aan-
gepast aan nieuwe tijden. Dat is ook zo mooi eraan: 
continuïteit en vernieuwing. Een traditie die voort-
durend voeling houdt met de tijd’ - Koning Willem-Alexander, jaarcongres 2014 KBOV

Koning Willem-Alexander maakte zijn plannen Koning Willem-Alexander maakte zijn plannen 
voor de toekomst van Koningsdag bekend tijdens voor de toekomst van Koningsdag bekend tijdens 
een congres van de KBOV in Dordrecht.een congres van de KBOV in Dordrecht.



‘Want hoewel uw bond een vrij verband is van plaat-
selijke verenigingen, kan niet worden ontkend dat 
mijn familie (onbedoeld) aanstichter is van veel van 
uw inspanningen en activiteiten.’ - Koning Willem-Alexander over de KBOV
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spektakel waarin de inwoners 
van de gemeente en de omrin-
gende steek kunnen laten zien 
waarop ze trots zijn.

Blijde inkomst
Na Dordrecht volgden Zwolle, Til-
burg, Groningen, Amersfoort, 
Eindhoven en Maastricht. Tien 
jaar koningschap dit jaar wordt 
gevierd in 010, Rotterdam. Ieder 
jaar worden er honderdduizen-
den euro’s geïnvesteerd in het 
vorstelijke onthaal. Waarom ge-
beurt dit toch? Het is niet alleen 
de herkenbaarheid van de ko-
ninklijke familie die belangrijk is 
voor de vitaliteit van de traditie. 
De tweede reden ligt in haar ont-
staan.
Koningsdag is een nieuw gezicht 
van een oeroud gebruik. Dat 
geldt ook voor Koningsdag nieu-
we stijl. Of de kennismakingsbe-
zoeken in 2001, net als de inhuldi-
gingsbezoeken in 2013 en de 

streekbezoeken die jaarlijks 
plaatsvinden. 
Het voert terug op de blijde in-
komst, ook wel blijde intrede of 
blijde intocht genoemd, een ver-
schijnsel met antieke papieren. In 
1301 bezocht de Franse koning 
Filips IV voor het eerst, heel stra-
tegisch, zijn steden Brugge, Gent 
en Ieper. Een minderbroeder 
schreef: ‘De Gentenaren gingen 
de Koning met grote eerbied te-
gemoet… Allen waren met nieu-
we kleren getooid… Er werden 
veel spelen gehouden. En de 
schepenen gaven hem prachtige 
en royale geschenken.’ 
Een blijde inkomst was niet zo-
maar een diplomatieke date. Nee, 
het werd een hoogst belangrijk, 
vreedzaam ritueel waarbij een in-
komende landsheer feestelijk 
werd onthaald door een stad. Je 
hebt maar één kans voor een eer-
ste indruk. De blijde intocht was 
vooral een deal, vol wederkerig-

heid. ‘Do ut des’ (ik geef, opdat jij 
geeft) in een heel zuivere vorm. In 
ruil voor het erkennen van zijn  
positie alsmede een set afspra-
ken over belastinginning, legde 
de nieuwe vorst vervolgens de 
eed af op de stadsrechten die hij 
zou respecteren. Daar werd over 
onderhandeld. Lokale privileges, 
zoals het bouwen van een stads-
muur of het marktrecht, waren 
bespreekbaar, al dan niet in ruil 
voor het financieren van een  
hertogelijk huwelijk. Prille urbani-
satie ging hand in hand met prille 
centralisatie.

Aartsvaders  
en propaganda 
De hertogen van Bourgondië, die 
in de 14e en 15e eeuw de Lage 
Landen in beheer kregen, maak-
ten deze traditie nog sterker. Filips 
de Goede, Karel de Stoute en  
Filips de Schone – volgens Bart 
van Loo ‘de aartsvaders van de 

Dit was niets minder een ‘inventi-
on of tradition’. De Britse histori-
cus Hobsbawn, bedenker van 
dat concept, had er zijn vingers bij 
afgelikt. Gewoonten worden uit-
gevonden, veel gebruiken zijn 
eens bedacht.  
Er is door de huidige Oranjevorst 
zelf een nieuwe traditie ingezet, 
waar zijn onderdanen de komen-
de jaren vermoedelijk niet meer 
vanaf zullen komen. De panelen 
zijn voor de komende jaren na-
melijk opnieuw en geruisloos ver-
schoven. Zie wat er gebeurde. 
Juliana hield een defilé op Paleis 
Soestdijk, Beatrix bezocht ieder 
jaar doorgaans twee gemeenten 
en sloot met de koninklijke familie 
aan bij lokale activiteiten. Onze 
huidige vorst gooide het over een 
ander boeg en koos voor één 
centrumgemeente, voor één re-
gio. Het defilé van zijn grootmoe-
der kwam terug in de vorm van 
een ‘grande parade’, een kleurrijk 



Paleis Soestdijk, 1969. Paleis Soestdijk, 1969. 
Prins Willem-Alexander, Prins Willem-Alexander, 
net twee jaar oud, tijdens net twee jaar oud, tijdens 
het defilé ter gelegenheid het defilé ter gelegenheid 
van Koninginnedag, de van Koninginnedag, de 
verjaardag van zijn verjaardag van zijn 
grootmoeder Juliana.grootmoeder Juliana.
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Lage Landen’ – gebruikten dit  
instrument ook voor hun machts-
politiek. Ruim honderd jaar voor-
dat in 1464 in de Nederlanden de 
Staten-Generaal werd opgericht, 
was de blijde inkomst niet meer 
weg te denken. Sterke vorsten 
steunden op sterke stadsbewo-
ners, tot irritatie soms van de plat-
telandsadel en de stedelijke elite. 
Het werd een fenomeen, een ver-
bondsvernieuwing tussen vorst 
en volk: het vieren van de weder-
zijdse afhankelijkheid. 
Dit bleef niet zo. Traden de  
vorsten van Bourgondië nog in 
gesprek met de steden, de  
Habsburgers zouden hun spec-
taculaire intredes vooral gebrui-
ken voor hun eigen propaganda. 
De stad met zijn markt en publie-
ke ruimte diende als Broadway 
van hun macht. Althans, Hugo 
Soly schreef in 1980 een baan-
brekend artikel over de intredes in 
de Zuidelijke Nederlanden. Hij 
toonde aan dat de blijde inkomst 
dynamisch was. In de Middeleeu-
wen traden de vorsten nog in on-
derhandeling. In de Renaissance 
gebruikten de landsheren de in-
tochten inmiddels als marketing 
voor zichzelf. Op die manier bleef 
in de vroegmoderne tijd enkel 
nog de ‘sensationele functie’ 
over. De Habsburgse hovaardij 
had volgens Blockmans en  

Prevenier de theaterstaat inge-
luid. Niet tot ieders genoegen. 
Precies de stedelijke elites in de 
Nederlanden irriteerden zich 
daaraan. Wat verbeeldden zich 
die Karel V en Filips II zich wel? 
In deze Lage Landen, opgetrok-
ken uit polderbesturen, was en is 
er altijd een ongemakkelijke ver-
houding met het theater van de 
macht. In de Nederlandse onder-
stroom is er al eeuwenlang een 
stekelige weerzin tegen paleizen, 
koetsen, dienstauto’s, regerings-
vliegtuigen en nevenfuncties. 
Sterker nog, in het najaar van 
2022 haalden enkele kritische 

moties over de Koning een meer-
derheid (!) in de Tweede Kamer. 
Of het nu ging om de grondwet-
telijke vrijstelling van het betalen 
van belasting af te schaffen (motie 
Van Baarle), of dat het van  
koninklijke allure zou getuigen af 
te zien van de stijging van zijn toe-
lage (motie Wassenberg) of het 
nadrukkelijker alternatieven te  
beproeven inzake het gebruik van 
het regeringsvliegtuig (motie Se-
gers/Bromet). Ergens was het 
een stille revolutie. Een seis- 
mograaf van maatschappelijk  
ongenoegen bovendien.  
Het past wel in een land dat  

de facto al eeuwenlang een  
republiek met een vorst is.

Verzetsrecht 
Het is daarom niet vreemd dat 
uitgerekend de steden in de 
Noordelijke Nederlanden in op-
stand kwamen tegen de Habs-
burgers. In de zomer van 1572 
kwamen twaalf steden illegaal te 
Dordrecht bijeen in een Vrije  
Statenvergadering, ondanks de 
‘koning van Hispanje’ die we altijd 
hebben geëerd. Met elkaar vorm-
den ze de haard van verzet die 
uiteindelijk leidde tot de geboorte 
van een soeverein  

Koninginnedag 1983 in Lochem en Vaassen.Koninginnedag 1983 in Lochem en Vaassen.
Naast Beatrix staat Willem-Alexander,  Naast Beatrix staat Willem-Alexander,  
Friso staat achter haar.Friso staat achter haar.
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Nederland. De opstandige ste-
den verbonden zich onlosmake-
lijk aan het Huis van Oranje, dat 
zich voor deze lokale rechten en 
plichten juist sterk had gemaakt. 
De Vader des Vaderlands, Willem 
van Oranje, ontleende zijn ver-
zetsrecht mede aan het tarten 
van de plaatselijke privileges van 
de Habsburgers. Gezaghebben-
de juristen in de prille Republiek 
van de Verenigde Nederlanden 
zoals Vranck, Van Oldenbarne-
veldt en Hugo de Groot wonden 
er geen doekjes om: omdat de 
rechtmatige Koning zijn eigen  
afspraken van de blijde  

inkomsten niet nakwam, konden 
de Nederlanden hun vorst verla-
ten.

Oranjeverenigingen 
sinds 1814
Blijde inkomsten zijn dus al eeu-
wenlang nodig in een vitale va-
derlandse rechtsorde. Sinds 1815 
zelfs nader ingevuld met het ko-
ningschap. De oudste Oranjever-
eniging van ons land, OC  
Bathmen, is opgericht in 1814. 
Sindsdien zijn vorstelijke verjaar-
dagen vaker het toneel geweest 
van blijde inkomsten. De 19e 
eeuw werd behalve de eeuw van 

fabrieken, spoorlijnen en Roman-
tiek ook de eeuw van vlaggende 
schoolklassen, kneuterige spelle-
tjes, koninklijke onderscheidingen 
en aubades met vaderlandse lie-
deren. Rituelen die helpen om de 
band tussen vorst en volk te on-
derhouden. De zittende Koning 
moet zich namelijk, heel Neder-
lands, niet al te veel verbeelden. 
Het draagvlak komt te voet en 
gaat te paard. Koninklijke paar-
den niet uitgezonderd. 
‘Waarom kost het bezoek van de 
Koning in de armste stad van Ne-
derland vier miljoen voor drie 
uur?’ Een vorm van selectieve 
verontwaardiging is het natuurlijk 
wel, de jaarlijkse publiciteitsstunt 
van de Republikeinen die nooit te 
beroerd zijn mee te liften op het 
publicitaire succes van Konings-
dag. Althans, ze maakten eerder 
geen nationale ophef over de – 
nog hogere – kosten van het  
Eurovisiesongfestival dat in mei 
2021 in de havenstad werd ge-

Koningsdag protestants?
De KBOV heeft veel leden in Zeeland, Zuid-Holland en Gelderland. 
De Bible belt is vanouds koningsgezind. Is Koningsdag daarmee 
een protestants fenomeen? Niet geheel. In 1874 bijvoorbeeld  
werden overal in Noord-Brabant ‘volksvermakelijkheden’  
gehouden op de Koningsfeesten. Vuurwerk, lichtfeesten en  
versierde bogen; ze werden goed bezocht in kleinere, voluit  
katholieke, dorpen als Westerhoven, Eersel, Bladel, Reusel en  
Bergeijk. Georganiseerd voor en door de bevolking, zonder directe 
steun van de overheid of de school. 

houden. Op een begroting van 
3,7 miljard euro is het uiteindelijk 
de gemeenteraad die de verde-
ling van hun gemeenschapsgeld 
bepaalt. Toch is hun klacht ook 
interessant. Het maatschappelij-
ke misnoegen over de kosten van 
het koningshuis is namelijk er-
gens een constante. Het is de 
‘soft spot’ van de constitutionele 
monarchie. Toch heeft de klacht 
van de Republikeinen iets weg 
van ketelmuziek. Koningsdag 
gaat altijd door en het is altijd 
druk. Zelfs tijdens corona werd 
de feestdag digitaal gevierd op de 
KBOV-website koningsdagthuis.
nl (in de volksmond ook bekend 
als Woningsdag). 
Koningsdag ligt diep verankerd in 
het mentale DNA van veel Neder-
landers. Nog meer dan carnaval 
of Bevrijdingsdag is ‘King’s Day’ 
voor veel Nederlanders een ple-
zierige vrije dag en een moment 
van saamhorigheid en ontspan-
ning. Het Oranjevirus laait al een 
week voor de verjaardag van het 
staatshoofd op. Koningsspelen, 
de lintjesregen en Koningsnacht 
zorgen voor een nationale vibe. 
Niet voor niets is het Oranjegevoel 
onderdeel van de Canon van  
Nederland.
Daar komt nog iets moois bij.  
Feitelijk is er niet één Koningsdag. 
Er zijn op 27 april honderden  
verschillende Koningsdagen. Van 
Texel tot Maastricht worden men-
sen geïnfecteerd met plezier.  
Mogelijk gemaakt door vrijwilli-
gers die de saamhorigheid facili-
teren door vrijmarkten, aubades 
en feesten te organiseren voor de 
eigen gemeenschap. Voor ieder-
een. Een van de weinige momen-
ten waar de gehele bevolking  
elkaar in feeststemming ontmoe-

‘Als jonge burgemeester was ik er persoonlijk getuige van dat de toenmalige  ‘Als jonge burgemeester was ik er persoonlijk getuige van dat de toenmalige  
commissaris van de Koning Roel Robbertsen alle burgemeesters, dijkgraven  commissaris van de Koning Roel Robbertsen alle burgemeesters, dijkgraven  
en gedeputeerden van de provincie Utrecht in het Paushuize had genodigd  en gedeputeerden van de provincie Utrecht in het Paushuize had genodigd  
om het Koningspaar te begroeten, twee weken na de troonswisseling.’om het Koningspaar te begroeten, twee weken na de troonswisseling.’



ten kan. Onbetaalbaar, feitelijk. 
Vorstelijke allure bestaat al in de 
Lage Landen zolang ze zelf be-
staan. Nederland kenmerkt zich 
door een fascinerende mix van  
irrationeel, monarchaal leider-
schap enerzijds en rationele  
zelfbesturing van onderop ander-
zijds. Katholiek top-downdenken 
gemengd met een calvinistische 
bottom-upmentaliteit.  
Koningsdag is een meerzijdig fe-
nomeen. Toch moet Koningsdag 
veranderen om hetzelfde te blij-
ven. De publieke zichtbaarheid 
van de Oranjes spreekt niet van-
zelf. De populariteit van onze  
Koning is de laatste jaren ge-
daald. Er ligt ook wijsheid beslo-
ten in de onderbuik van de Ne-
derlandse samenleving. Niet voor 
niets vonden de oude Romeinen 
al dat de ‘vox populi’, de stem van 
het volk, tegelijk de ‘vox dei’, de 
stem van de goden, is. 
Mogelijk kunnen onze hoogmo-
genden van nu zich derhalve la-
ten inspireren door de  

Bourgondiërs van toen. Ga in  
gesprek, zo lokaal mogelijk.  
Bezoek de steden en de dorpen, 
ook buiten Koningsdag. Zie af van 
propaganda. Erken de wederzijd-
se afhankelijkheid expliciet. Maak 
contact met zoveel mogelijk men-
sen. Honoreer de traditionele 
achterban, zoals de Oranjevereni-
gingen dat nu eenmaal zijn. Min-
der gerust het aantal informele 

werkbezoeken en internationale 
conferenties ten faveure van meer 
protocollaire bezoeken. Geniet 
van de klassen schoolkinderen 
met vlaggetjes; zijzelf en hun  
ouders vergeten dat nooit meer. 
Leer van de toer door het land 
van de jonge koningin Emma met 
de kleine koningin Wilhelmina, dat 
presentie, zichtbaarheid en aan-
klampbaarheid een boost kan 

geven aan nog meer vertrouwen 
in het koningshuis. Zien is immers 
geloven?
Stiekem en impliciet verlangen 
veel Nederlanders namelijk naar 
de samenbindende kracht van de 
Oranjedynastie. Het maakt dat 
we ons – al mopperend – toch 
trots onderdeel weten van iets 
veel groters dan onszelf: het  
Koninkrijk der Nederlanden.





met de Koning en Koningin

Herdenkenvieren&
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N ienke Majoor is als hoofd 
herdenken en vieren in 
dienst bij het Nationaal 

Comité 4 en 5 mei. ‘De meest ge-
stelde vraag op verjaardagen aan 
mij is: “Ben je daar dan een heel 
jaar mee bezig? Het is toch ieder 
jaar hetzelfde?” Ik begrijp de reac-
tie heel goed, maar er zijn jaarlijks 
ontwikkelingen rondom herden-
ken en vieren die maken dat ieder 
jaar uniek is’, vertelt Majoor. Het 
meest bekeken moment, en voor 
velen het meest imponerende van 
de 48 uur van herdenken en vie-
ren, is de twee minuten stilte op 4 
mei. ‘Zelf vind ik het belangrijk dat 
iedereen zijn eigen gedachtes 
heeft bij de Nationale Herdenking 
op 4 mei’, zegt Majoor. ‘Bijna ie-
dereen die ik spreek heeft een 
eigen verhaal bij herdenken. Een 
eigen herinnering, een eigen ge-
schiedenis, eigen emoties en dus 
een eigen reden om te herdenken 
en te vieren.’

Namens iedereen
Het Koninklijk Huis is altijd betrok-
ken geweest bij herdenken en vie-
ren. Direct na de oorlog bij de eer-
ste tijdelijke monumenten en daar-
na – sinds de onthulling in 1956 
– bij het Nationaal Monument op 
de Dam. Ieder jaar werd er een 
krans gelegd door koningin Juli-
ana en prins Bernhard en die tradi-
tie werd doorgegeven aan de vol-

In zo’n 24 uur tijd wordt in  
Nederland herdenken en  
vieren met elkaar verbonden. 
Het Nationaal Comité 4 en 5 
mei doet dit door op 4 mei de 
Nationale Herdenking op de 
Dam te organiseren en op de 
volgende dag de 5 mei-lezing, 
de 14 Bevrijdingsfestivals,  
diverse Vrijheidsmaaltijden 
door het hele land en het 5 mei-
concert op de Amstel te reali-
seren. Daarmee geeft het  
comité richting, inhoud en 
vorm aan herdenken en vieren 
en het levend houden van de 
herinnering aan de Tweede 
Wereldoorlog. 
Door onze redactie
Foto's Mischa Schoemaker,  
Nationaal Comité 4 en 5 Mei

gende generaties. Al was dat in 
eerste instantie nog een moment 
in de middag, tot het later traditie is 
geworden dat stipt om acht uur ’s 
avonds heel Nederland stil wordt. 
Nog steeds is het moment vlak 
voor die twee minuten stilte het 
moment dat de Koning en Konin-
gin een krans leggen ter nage-
dachtenis aan ‘allen die zijn omge-
komen’. De krans wordt feitelijk 
namens hen gelegd, het paar 
schikt de linten in rood-wit-blauw 
met daarop in goud hun mono-
gram, de gekroonde WA en een 
gekroonde M. Er worden daarna 
nog heel wat kransen gelegd, na-
mens de krijgsmacht, namens de 
Eerste en Tweede Kamer en an-
deren. Maar de krans van het Ko-
ningspaar wordt gelegd namens 
de hele Nederlandse bevolking. 
In 2020 hield Willem-Alexander 
een toespraak tijdens de Natio-
nale Herdenking. Een unicum, het 
was voor het eerst in de geschie-
denis van de nationale herdenking 
dat het staatshoofd het woord 
voerde. Koning Willem-Alexander 
benadrukte dat oorlog generaties 
lang doorwerkt: ‘Nu, 75 jaar na 
onze bevrijding, zit de oorlog nog 
steeds in ons. Het minste wat we 
kunnen doen is: niet wegkijken. 
Niet goedpraten. Niet uitwissen. 
Niet apart zetten. Niet normaal 
maken wat niet normaal is.’ Extra 
bijzonder was dat de Koning deze 
woorden uitsprak op een lege 
Dam, tijdens een van de lock-
downs in de coronaperiode. 

We’ll meet again
‘Het vieren van de bevrijding kent 
tal van tradities’, vertelt Majoor. 
‘Sinds 1995, toen 50 jaar vrijheid 
werd gevierd, wordt deze dag af-
gesloten met het 5 mei-concert 
op de Amstel in Amsterdam in 
aanwezigheid van de Koning en 
Koningin.’ Traditioneel eindigt dit 
concert met We’ll meet again. ‘Dit 
lied is niet zomaar gekozen. Vera 
Lynn zong het als baken van hoop 
voor geallieerde soldaten tijdens 
de oorlogsjaren; bij het 5 mei-con-
cert geldt het lied als een belofte. 
Een belofte dat we elkaar ieder 
jaar weer in vrijheid begroeten en 
ons bewust zijn van deze kostbare 
vrijheid.’ Dit lied klinkt tijdens het 
wegvaren van het Koningspaar op 

de boot. Er wordt gezwaaid en 
meegezongen en op die manier 
maken de Koning en Koningin 
deel uit van een gewaardeerde 
traditie en symboliek. ‘Tradities en 
rituelen spelen een belangrijke rol 
bij herdenken en vieren’, legt Ma-
joor uit. 
Uit onderzoek blijkt dat 4 en 5 mei 
behoren tot de meest gewaar-
deerde en bekende tradities van 
Nederland. ‘Iedereen kan op zijn 

eigen manier deelnemen aan her-
denken en vieren. De meeste 
mensen doen dit door het uithan-
gen van de Nederlandse vlag, 
door de twee minuten stilte in acht 
te nemen en op Bevrijdingsdag te 
participeren aan een van de vele 
activiteiten. Dit alles zorgt voor een 
gevoel van saamhorigheid. De 
aanwezigheid van de Koning en 
Koningin op 4 en 5 mei versterken 
het gevoel van saamhorigheid.’
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‘Tradities en rituelen  
spelen  een belangrijke rol  
bij  herdenken en vieren’

Nienke Majoor:



Burgemeester Wendy Verkleij vertelt over haar bezoek met Koningspaar

Regio opnieuw op de kaart    
            tijdens streekbez oek

2



>

Regio opnieuw op de kaart    
            tijdens streekbez oek

Jaarlijks gaat het Konings-
paar gemiddeld twee keer op  
streekbezoek. Op zulke  
dagen laten ze zich onder-
dompelen in de regio, waar 
lokale trots én uitdagingen 
worden voorgeschoteld.  
Als burgemeester van  
Noordwijk maakte  
Wendy Verkleij  zo’n  bezoek 
van dichtbij mee.  
Ze blikt voor ons terug. 
Foto’s PZH/Martijn Beekman e.a.
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M et heel veel plezier 
kijk ik terug op een 
van die hoogtepun-

ten uit tien jaar koningschap:  
7 april 2022. De dag dat het  
Koninklijk Paar de Duin- en  
Bollenstreek bezocht. Een  
zonnige lentedag die de hele 
streek deed stralen. En een dag 
vol trots en verbinding! Het  
Koninklijk Paar had het bezoek 
niet beter kunnen timen. Alle  
coronamaatregelen waren de 
maand ervoor opgeheven, de 
zon scheen uitbundig en veel  
bollenvelden stonden in volle 
bloei. Lente in Nederland!  
Hollands Glorie op en top. Maar 
toch was dat niet de enige reden 
dat ze een bezoek brachten aan 
de Duin- en Bollenstreek. Ze wil-
den graag meer weten over de 
veelzijdigheid van de streek. Met 
bewondering heb ik gezien hoe 
het streekbezoek vooraf perfect 
werd gepland en ingedeeld. Op-
vallend ook hoe het Koninklijk 
Paar zich had voorbereid en inge-
lezen. Vooraf hadden zij de uit-
drukkelijke wens doorgegeven 
om vooral veel gesprekken te 
hebben met inwoners, verenigin-
gen en ondernemers. Ze wilden 
de streek écht leren kennen. Het 
bezoek startte daarom op de 
voetbalclub in Lisse waar de  
Koning en Koningin spraken met 
vertegenwoordigers van de voet-
balverenigingen uit de regio. Wat 
volgde, was een heerlijk gewoon 
en ongedwongen gesprek over 
de uitdagingen van sportclubs. 

Bloeiende tulpen 
In de gemeente Teylingen kwam 

de bollenteelt aan de orde. Er 
werd een bezoek gebracht aan 
een bollenteler. Het paar maakte 
kennis met vakmanschap en met 
de nieuwe innovatieve en duur- 
zame manieren van bollen- 
kweken. Aansluitend werd er een 
prachtig tulpenveld bezocht in 
Hillegom. Het werd een mooi 
persmoment: het stralende  
Koningspaar poseerde met veel 
enthousiasme tussen de bloeien-
de tulpen. De beelden werden 
diezelfde avond op vele televisie- 
zenders getoond. In onze buur- 
gemeente Katwijk spraken de  
Koning en Koningin met de  
voorzitters van de vier actieve 
Oranjeverenigingen uit de  
kustplaats. Verder stond daar het 
toerisme centraal. Zo werd het  
Koningspaar rondgeleid door een 
parkeergarage die onder het duin 
is aangelegd en spraken ze er 
met vertegenwoordigers uit de 
toeristische sector. Het strand en 
de bollenvelden spelen voor ons  
toerisme uiteraard een belangrij-
ke rol. Maar ook de andere ‘high-
lights’ van de streek werden be-
sproken, zoals de Kagerplassen, 
ruimtevaartmuseum Space Expo 
en de historische stad Leiden. 

Intensieve  
samenwerking
Het koninklijk bezoek werd afge-
sloten in mijn eigen gemeente. In 
Noordwijk. Met veel plezier 
mocht ik het paar ontvangen bij 
het Space Business Innovation 
Centre (SBIC), waar het paar ken-
nismaakte met diverse startups. 
Kleine kansrijke bedrijven die 
werken met toepassingen uit 



‘Het prachtige effect van 
een streekbezoek van de 

Koning en Koningin!’
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de kennis en ruimtevaart- 
technologie. Hier viel op hoe  
Willem-Alexander en Máxima hun 
kennis van eerdere bezoeken en 
uit hun andere functies gebruiken 
om niet alleen te luisteren, maar 
ook mensen aan het denken te 
zetten. Veel van de toepassingen 
die getoond werden, worden al 
toegepast in de bollenteelt waar 
volop wordt geëxperimenteerd 
met satelliet- en dronetechnieken.  
De dag creëerde een prachtig  
saamhorigheidsgevoel tussen de 
vijf gemeenten Lisse,  
Teylingen, Hillegom, Katwijk en 
Noordwijk. Samen werd het be-
zoek voorbereid en dankzij deze 
intensieve samenwerking werd 
het een zeer succesvolle dag. De 
sfeer was geweldig, dat kwam 
ongetwijfeld door onze zeer har-
telijke, vriendelijke en geïnteres-
seerde Koning en Koningin.  
Zij stelden volop vragen en  
vroegen naar het naadje van de 
kous. Conclusie van onze stralen-
de Koningin: ‘Het was een heel 
interessant bezoek. In de Duin- 
en Bollenstreek komt alles bij  
elkaar. Heel veel dingen die  
gemeenschappelijk zijn, maar er 
zijn ook heel veel verschillen.’  
Een treffende conclusie die ik  
zeker met haar deel.

Opnieuw op de kaart
Terugkijkend op het bezoek  
concludeer ik dat het niet alleen 
een prachtige dag was voor onze 
streek, maar ook heeft bijgedra-
gen aan de zichtbaarheid en de 
bedrijvigheid in onze streek. De 
Duin- en Bollenstreek werd op 
een mooie en moderne manier 
op de kaart gezet. Maar het aller-
mooiste was wat mij betreft de 
onderlinge verbinding en trots die 
ik zag op de gezichten van vele 
bewoners. Het prachtige effect 
van een streekbezoek van de Ko-
ning en Koningin! Ik wens andere 
streken daarom eenzelfde prach-
tig bezoek. Ik hoop dat het Ko-
ningspaar komende jaren nog 
veel mooie streken in Nederland 
zal aandoen! 

Links: Wendy Verkleij is burgemeester  
van Noordwijk en vicevoorzitter van de  
Koninklijke Bond van Oranjeverenigingen.



speldje om op te doen en waren 
allemaal vol spanning. Het was 
net een schoolreisje, maar dan 
nog specialer. Het werd voor mij 
pas echt spannend toen we in 
Amsterdam zagen dat onze bus 
door een afgesloten, beveiligde 
route mocht. In de kerk zat ik ach-
ter turner Epke Zonderland. We 
zaten als een van de eersten in de 
kerk, ik zat vlak langs het gang-
pad dus heb iedereen binnen 
zien komen. Ik zag alle celebrities 
en mensen van diverse konings-
huizen uit de hele wereld voorbij-
lopen op de loper. Genieten met 
een grote G. Normaal gesproken 
zie ik deze mensen alleen op so-
ciale media en bij Blauw Bloed op 
televisie.

Kippenvelmomenten
Er waren verschillende kippenvel-
momenten. Heel bijzonder om er-
bij te zijn, het live te mogen mee-
maken. Binnen hoorde je de 
mensen buiten juichen tijdens de 

speciale momenten. En als groot 
fan van Máxima, om de jurk van 
dichterbij mogen bewonderen 
was een feestje; wat een uitstra-
ling. Na de plechtigheid was er 

30     april 2013 staat in 
mijn geheugen ge-
grift als één van de 

meest bijzondere dagen die ik 
ooit meegemaakt hebt. Wat voel-
de ik me speciaal. Eigenlijk begon 
dat al weken daarvoor. Ik kwam 
laat thuis, er lag een envelop op 
de kast in de gang met een goud 
gepreegd logo en een rood/wit/
blauw lint. Chic drukwerk. Een 
uitnodiging voor de inhuldiging op 
30 april in de Nieuwe Kerk in Am-
sterdam. Grapje, dacht ik. Er was 
een aparte brief bij met de vraag 
om een kopie van mijn paspoort 
in te sturen. Ik vertrouwde het niet 
en heb de brief weggelegd en er 
niets mee gedaan. Mijn broer 
werkt bij Defensie en ik dacht dat 
hij een geintje met me uithaalde. 
Maar toen Hans Gaillard, de bur-
gemeester van Son en Breugel, 
enkele weken later vroeg of ik bij-
zondere post ontvangen had viel 
het kwartje pas. Het was dus 
geen geintje. Gelukkig was ik nog 
op tijd om de benodigde informa-
tie op te sturen. Als dank voor de 
actieve inbreng qua vrijwilligers-
werk voor de gemeente had de 
burgemeester me voorgedragen 
als afgevaardigde om deze bij-
zondere bijeenkomst namens de 
gemeente bij te wonen.
Iedereen om me heen vroeg of ik 
al een hoedje had. Maar in de re-
gels stond duidelijk dat dat niet 
gewenst was, helaas. Het was bij 
uitstek de gelegenheid geweest 
om een keer een hoed te mogen 
dragen. We moesten verzamelen 
bij het Provinciehuis in ’s-Herto-
genbosch, met andere gelukki-
gen uit Noord-Brabant naar Am-
sterdam. We kregen een mooi 

Imke Segers uit Son en  
Breugel werd in 2013 uit- 
verkoren om erbij te zijn:  
de inhuldiging van koning 
Willem-Alexander in de 
Nieuwe Kerk in Amsterdam. 
Ze blikt voor dit magazine  
terug op die bijzondere dag.  
Tekst Imke Segers
Foto’s privé-archief
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Once in a lifetime...

een bijeenkomst voor genodig-
den aan het IJ. Via schermen 
konden we daar samen de festivi-
teiten van de dag volgen. In de 
bus terug naar Den Bosch belde 
de burgemeester me op om te 
vragen hoe ik het gevonden had. 
Omdat ik meteen iets terug wilde 
doen heb ik gezegd dat ik héél 
graag een bijdrage wilde leveren 
aan de activiteiten rond Konings-
dag, wat bij ons in het dorp altijd 
een groot feest is. Dus dat was 
snel geregeld. Gedurende 8 jaar 
heb ik samen met een fantastisch 
team Koningsdag voor Son en 
Breugel mogen organiseren! Het 
blijft één van de leukste feestda-
gen voor mij. Niet speciaal omdat 
ik erbij was, maar omdat het écht 
voor jong en oud is, er altijd een 
goede sfeer heerst en iedereen 
weer blij is lekker naar buiten te 
kunnen in het voorjaar!  
Ieder jaar geeft Facebook een re-
minder van een afbeelding van de 
uitnodiging, en ieder jaar komt 

dat speciale gevoel weer even te-
rug! ‘Once in a lifetime’ en fantas-
tisch om later mijn kleinkinderen 
te mogen vertellen dat ik erbij 
was!

‘ Normaal gesproken zie 
ik deze mensen alleen  
op sociale media en bij 
Blauw Bloed op televisie’

VRIJWILLIGERS



Amalia
Foto: Frank Ruiter/RVD



Amalia
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O p  30 april 2013 zit er een 
prinses, gehuld in een zelf 
mee ontworpen konings-

blauwe japon, vooraan in de Nieu-
we Kerk. Het is de dag dat haar 
vader wordt ingehuldigd als  
Koning der Nederlanden. De voor-
zitter van de Verenigde Vergade-
ring Fred de Graaf zegt aan het 
einde van zijn toespraak: ‘Dat wij 
sinds vanmorgen met uw oudste 
dochter prinses Catharina-Amalia 
voor het eerst een Prinses van 
Oranje in ons midden hebben, 
mag op deze feestelijke dag niet 
onvermeld blijven.’
En dan is het daar opeens: het 
knikje van prinses Amalia. Lang-
zaam en plechtig knikt ze De 
Graaf toe, met een vriendelijke 
lach op haar gezicht. Het is een 
opvallend moment tijdens de 
plechtige ceremonie. Enerzijds zit 
er vooraan in die kerk, naast haar 
oma prinses Beatrix, een meisje 
van negen jaar. Anderzijds zien  
we een jonge troonopvolger, al zo 
bewust van de taak die haar te 
wachten staat: Koningin der  
Nederlanden worden.  
‘Pap, hoe lang ga jij het doen?’, 
had ze hem na inhuldiging al ge-
vraagd, zo zou koning Willem-
Alexander later vertellen.

Verzoend, maar  
niet omarmd
Dat wekte destijds – althans bij mij 
– de suggestie dat Amalia niet kon 
wachten het stokje van haar vader 
over te nemen. Maar zo zit het niet, 
blijkt later. In het boek dat schrijver 
en cabaretier Claudia de Breij 
maakt ter ere van de 18e verjaar-
dag van de prinses, wordt het dui-

delijk. Amalia heeft zich er op haar 
14e bij neergelegd dat ze ooit  
Koningin zal worden, maar om-
armd heeft ze het niet. Daarvoor 
moet ze eerst over een ‘muur’ 
heen. ‘Pas achter die muur kan ik 
dan misschien iets omarmen.’
Over muren gesproken, die kent 
Amalia zeker weten. Oktober vorig 
jaar vertelden haar ouders aan het 
einde van het staatsbezoek aan 
Zweden emotioneel dat de prin-
ses vanwege serieuze bedreigin-
gen niet meer in haar studenten-
kamer in Amsterdam, maar weer 
thuis woonde. Na de reis aan de 
Antillen onlangs zei de prinses 
hierover: ‘Ik heb het nog steeds 
heel moeilijk’. 

Privacy
Hoe anders had zij zich het stu-
dentenleven voorgesteld. Tot haar 
achttiende is prinses Amalia door 
haar ouders bewust uit de luwte 
gehouden. Haar ouders initieer-
den in 2005, heel uniek in de royal-
tywereld, de mediacode om zo de 
privacy van hun dochters te be-
schermen. Vanuit het Koninklijk 
Huis werd gevraagd aan media 
geen privéfoto’s te plaatsen. In ruil 
hiervoor kregen zij toegang tot 
meerdere fotosessies per jaar.  
Wie de code schendt, kan toe-
gang tot deze momenten ontzegd 
worden en er kan een rechtszaak 
aangespannen worden.  
Dit gebeurde bijvoorbeeld tegen 
de Nieuwe Revu, die foto’s van 
een hockeyende Amalia publi-
ceerde. De rechter besloot tot  
een boete van 1000 euro en de  
foto’s moesten van de website 
verwijderd worden.

Vaak was de Prinses van Oranje 
dus niet in beeld in haar jeugd. 
Vanaf de inhuldiging werd dat 
meer, toen ze met haar ouders en 
zussen meeging naar de jaarlijkse 
Koningsdagvieringen. We leerden 
haar steeds beter kennen.  
We zagen een serieuze en slimme 
Amalia, die in haar eerste interview 
in 2016 de journalist aftroefde die 
haar vroeg wat ze het hoogtepunt 
van de dag vond: ‘Daar kan ik nog 
niet over oordelen, want ik heb 
nog niet alles gezien.’ In de jaren 
die volgden zagen we hoe Amalia 
zich ontwikkelde binnen het ko-
ninklijke werk. Eerst lerend en in 
het kielzog van haar ouders, later 
op steeds meer momenten zelf-
standig. Ik herinner me Konings-
dag Groningen in 2018, waar de 
prinses op 14-jarige leeftijd zelf 
een gesprek aanknoopte met de 

aardbevingsslachtoffers. Daar 
was Amalia empathisch en geïnte-
resseerd, twee perfecte eigen-
schappen voor een koningin.  
Onlangs kwam ik het weer tegen: 
het knikje van Amalia. Tijdens het 
persgesprek na de reis van twee 
weken over de Antillen, toen ze als 
allerlaatste ‘muur’ de vragen van 
de journalisten had beantwoord 
en aan het einde van haar ant-
woord regelmatig ‘dankuwel’ zei 
en haar hoofd langzaam naar be-
neden bewoog. Resoluut en 
daadkrachtig. Probeer dan als 
journalist nog maar een weder-
vraag te stellen. Ik voorspel u: dit 
gebaar wordt de signatuur van 
onze toekomstig Koningin.  

Tirza van der Graaf is werkzaam bij het tele- 
visieprogramma Blauw Bloed en is sinds 
2016 koningshuisverslaggever.

COLUMN
Tirza van der Graaf

Het knikje van 

Foto: Frank Ruiter/RVD



‘Leve de Koning in… 
Prinsjesdag  en zijn (veranderende) rituelen

1930: Emma, Wilhelmina, Hendrik en Juliana1930: Emma, Wilhelmina, Hendrik en Juliana
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‘Leve de Koning in… 

>

Prinsjesdag  en zijn (veranderende) rituelen

Van Gouden Koets naar Glazen Koets. Van eerste maandag  
naar derde dinsdag. Prinsjesdag was al een begrip vóór we  
een koninkrijk werden. Dick Steenks en Jilske de Bruin  
spraken met Eerste Kamer-voorzitter Jan Anthonie Bruijn. 
Tekst Dick Steenks
Foto’s Mischa Schoemaker, Nationaal Archief, Eerste Kamer/Hans Kouwenhoven

én de Koning!’
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O orspronkelijk was Prins-
jesdag de dag waarop 
de verjaardag van de 

stadhouder werd gevierd, die van 
prins Willem V (1748-1806). Ook al 
was het de Patriottische tijd en 
was er behoorlijk wat weerstand 
tegen de stadhouder, toch was 
Prinsjesdag een van de populair-
ste volksfeesten in ons land. De 
naam Prinsjesdag werd later ge-
bruikt voor feestelijkheden rond-
om een lid van de Oranjedynastie. 
Pas sinds de jaren ’30 kwam het 
gebruik om de jaarlijkse ope-
ningsdag van de Staten-Generaal 
zo te noemen. Sinds de grond-
wetswijziging van 1983 wordt het 
jaar niet meer geopend, maar 
wordt wel met het uitspreken van 
de Troonrede door de Koning het 
begin van het parlementaire jaar 
gemarkeerd. In het begin viel 
Prinsjesdag nog niet op de derde 
dinsdag van september, maar op 
de eerste maandag in november. 
Later op de derde maandag in 
oktober. Maar er bleef niet ge-
noeg tijd over om de begrotings-
plannen voor 1 januari af te han-
delen. Daarom werd Prinsjesdag 
in 1848 vervroegd naar de derde 
maandag in september. In 1887 
werd Prinsjesdag verplaatst naar 
de derde dinsdag van september. 
Want de Kamerleden kwamen 
van heinde en verre en hoefden 
op deze manier niet al op zondag 
aan hun reis te beginnen.  

Gouden Koets
Een van de meest zichtbare tradi-
ties op Prinsjesdag is de rijtoer 
van de koets met het koninklijk 
gezelschap. In vroeger tijden wa-
ren staatszaken alleen een man-

nentaak en kwamen de Koning, 
de prinsen en de hofhouding 
soms te paard naar het Binnen-
hof. De Gouden Koets deed in 
1903 zijn intrede. Koningin Wilhel-
mina kreeg het rijtuig in 1898 als 
inhuldigingsgeschenk van de 
Amsterdamse burgerij. Een vaste 
gewoonte werd hiermee ingeluid, 
al werd het vooral in de begintijd 
niet elk jaar gebruikt om de Gou-
den Koets bijzonder te houden. In 
2016 begon een lange, noodza-
kelijke restauratie van het rijtuig en 
sindsdien is tijdens Prinsjesdag 
de Glazen Koets ingezet. Tegelij-
kertijd woedde ook een discus-
sie: kan de koets in de toekomst 
nog wel de straat op? Op een van 
de twee zijden staat de Hulde der 
koloniën afgebeeld. Moest het 
Koningspaar zich nog wel verto-
nen in een koets met deze beelte-
nissen, die voor veel inwoners 
van het koninkrijk herinnerden 
aan bittere tijden? Nadat de res-
tauratie was voltooid, verklaarde 
koning Willem-Alexander begin 
2022 dat de koets vooralsnog 
niet gebruikt zal worden voor de 
rijtoer op Prinsjesdag of andere 
officiële gelegenheden. ‘We kun-
nen het verleden niet herschrij-
ven. We kunnen wel samen pro-
beren ermee in het reine te ko-
men. Dat geldt ook voor het kolo-
niale verleden. De Gouden Koets 
zal pas weer kunnen rijden als 
Nederland daar klaar voor is. En 
dat is nu niet het geval’, sprak de 
Koning. ‘Het heeft geen zin om 
wat gebeurd is door de bril van 
onze tijd te veroordelen en te dis-
kwalificeren. Simpelweg histori-
sche objecten en symbolen ver-
bannen is beslist ook geen 
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oplossing. In plaats daarvan is 
een gezamenlijke inspanning  
nodig die dieper gaat en langer 
duurt. Een inspanning die ons 
verbindt in plaats van verdeelt.’ 

Leve de Koningin
Wie aan Prinsjesdag denkt, denkt 
ook al gauw aan de Ridderzaal. 
Maar de eerste Troonredes wer-
den afwisselend door de vorst – 
Willem I – in de Trêveszaal op het 
Binnenhof en in Brussel voorgele-
zen. Later werd het de toenma-
lige vergaderzaal van de Tweede 
Kamer, waar een zetel voor de 
Koning stond. Vanaf 1904 stopte 
de koets pal voor de Ridderzaal 
op het Binnenhof, waar het 
staatshoofd het vaandel groet 
van het Korps Mariniers, het oud-

ste krijgsmachtonderdeel. Binnen 
worden de regeringsplannen 
voorgelezen vanaf de troonzetel 
in neogotische stijl, die voor Wil-
helmina ontworpen is door de 
befaamde architect Pierre Cuy-
pers. Haar W in het baldakijn van 
de troon is aangepast naar een 
WA voor Willem-Alexander. Tus-
sen 1897 en 2012 klonk steeds 
na afloop het ‘leve de Koningin’, 
gevolgd door hoerageroep door 
de andere aanwezigen. Een tradi-
tie die spontaan ontstond nadat 
de overovergrootvader van de 
vorige vicepresident van de Raad 
van State Piet Hein Donner, domi-
nee Donner, uit enthousiasme 
‘leve de Koninginnen’ had geroe-

pen. De nog minderjarige konin-
gin Wilhelmina was namelijk aan-
wezig naast haar moeder, konin-
gin-regentes Emma, die de 
Troonrede namens haar had 
voorgelezen. Na Donner namen 
anderen het over, tot in 1946 de 
Kamervoorzitter de traditie over-
nam. 
Jan Anthonie Bruijn is sinds 2019 
voorzitter van de Eerste Kamer en 
daarmee degene die de Verenig-
de Vergadering voorzit. ‘Bij de 
eerste keer dat ik de gezamenlijke 
vergadering voorzat, had ik één 
grote zorg, namelijk dat ik niet 
“leve de Koningin” zou roepen, 
gewend als ik grotendeels in mijn 
leven was aan een koningin. Maar 
ik had van tevoren bedacht dat 
als ik onverhoeds “leve de Konin-

gin” zou roepen, dat ik dan direct 
er achteraan zou roepen “én de 
Koning”. Gelukkig overkwam mij 
niet dit.’

Saluutschoten
Jan Anthonie Bruijn was 9 jaar 
oud toen zijn ouders hem op 27 
april 1967 ’s avonds laat uit bed 
haalden, samen met zijn twee 
broers en zusje. Op die donder-
dagavond was om 19.57 uur in 
het Academisch Ziekenhuis in 
Utrecht, het huidige UMC, een 
troonopvolger geboren. Neder-
land had na drie generaties ko-
ninginnen weer zicht op een toe-
komstige Koning. Diezelfde 
avond van 27 april werden op het 

Malieveld in Den Haag 101 sa-
luutschoten afgevuurd. Jan An-
thonies ouders wilden met hun 
kinderen bij dat ritueel aanwezig 
zijn en gaven hun zo een onver-
getelijke herinnering. Niemand 
had die avond kunnen vermoe-
den dat Jan Anthonie zoveel jaren 
later met dit prinsje te maken zou 
krijgen. Want als voorzitter van de 
Verenigde Vergadering der Sta-
ten-Generaal heft hij op Prinsjes-
dag het ‘leve de Koning’ aan, tot 
besluit van de Troonrede. Niet 
verwonderlijk dat hij zeker de laat-
ste jaren vaak teruggedacht heeft 
aan die 27e april 1967. 
De laatste jaren moest hij mede 
de keuzes maken rondom vaste 
rituelen waaraan noodgedwon-
gen niet kon worden vastgehou-

den. ‘De Eerste Kamer is op dins-
dag 12 mei 2020 begonnen met 
het houden van plenaire vergade-
ringen in de Ridderzaal. Een loca-
tie waar de Kamer – wanneer no-
dig – voltallig kon vergaderen. Het 
was immers van groot belang dat 
ook in deze uitzonderlijke situatie 
het parlementaire werk zorgvul-
dig werd gedaan, met betrokken-
heid van de gehele volksverte-
genwoordiging, waarbij de Ka-
merleden de leden van het kabi-
net in de ogen konden kijken. Het 
parlement mag niet gehinderd 
worden in het uitvoeren van zijn 
controlerende taak. We gingen 
door met ons werk: voor zover 
mogelijk, zo normaal mogelijk. In 

de Ridderzaal was het mogelijk 
om hoofdelijke stemmingen, met 
alle 75 Kamerleden tegelijk, op 
anderhalve meter te laten plaats-
vinden. Maar tijdens de Verenig-
de Vergadering kon de Ridder-
zaal niet voldoende ruimte bieden 
aan de 225 leden van de Staten-
Generaal om gepaste afstand te 
houden in het kader van de coro-
namaatregelen.’ Jan Anthonie 
Bruijn en zijn collega Khadija Arib 
van de Tweede Kamer maakten 
op 9 juni 2020 bekend dat de Ko-
ning de Troonrede op Prinsjes-
dag dat jaar zou gaan uitspreken 
in de Grote of St. Jacobskerk. 
Ook het jaar daarop zou de kerk 
– waar ook Juliana en Bernhard 
trouwden en Beatrix, Willem-
Alexander en Amalia werden ge-
doopt – de locatie zijn voor Prins-
jesdag. Om toeloop te voorko-
men werd er ook voor gekozen 
dat het Koningspaar per auto zou 
gaan, in plaats van per koets. 

Theater van Staat
Nadat begin 2022 corona naar de 
luwte verdween, zou Prinsjesdag 
wel weer in de Ridderzaal vol-

‘Ook de Koninklijke Schouwburg  
              kent een roemrijke geschiedenis’



In 2022 ging prinses Amalia voor het eerst mee.In 2022 ging prinses Amalia voor het eerst mee.

De Glazen Koets door de straten van Den Haag.De Glazen Koets door de straten van Den Haag.

gens de oude gebruiken ge- 
houden kunnen worden.  
Ware het niet dat inmiddels  
de renovatie van het Binnenhof 
was begonnen.  
Maar de Grote Kerk bleek ook 
niet langer geschikt, vertelt Bruijn. 
Die locatie was groot genoeg 
voor de gebruikelijke 1.000 gas-
ten, maar de omgeving van de 
kerk bleek door de vele kleine 
straatjes ongeschikt voor een 
eventuele noodevacuatie met 
zulke aantallen gasten én publiek. 
‘Opnieuw moesten wij dus op 
zoek naar een tijdelijke locatie 
voor de Troonrede’, zegt Bruijn. 
‘Gelukkig vonden wij de Konink-
lijke Schouwburg bereid en ge-
schikt. De schouwburg is gunstig 
gelegen aan de route van de ge-
bruikelijke rijtoer. Het interieur was 
goed geschikt te maken voor de 
Verenigde Vergadering en de 
Troonrede. De hele vloer in de 
zaal werd ervoor verhoogd,  
zodat een gelijkvloerse verga-
derzaal ontstaat.’ 
Ook de Koninklijke Schouwburg 
kent een roemrijke geschiedenis. 
In 1766 begon vorst Karel Christi-

aan van Nassau-Weilburg, de 
zwager van stadhouder Willem V, 
met de bouw van dit stadspaleis 
aan het Korte Voorhout voor 
hemzelf en zijn 23-jarige echtge-
note, prinses Carolina van Oran-
je-Nassau. In 1787 overleed Ca-
rolina en de bouw werd niet afge-
maakt. Lange tijd stond het zo, 
niet af en leeg, en werd er geop-
perd het weer af te breken. Tot 
Haagse burgers in opstand kwa-
men en het werd afgebouwd tot 
een theater. Zo kon de theater-
zaal vanaf 2022 het toneel wor-
den van Prinsjesdag. Het was de 
eerste keer dat prinses Ama-
lia aanwezig was tijdens het 
spektakel van rijtoer, Troonrede 
en balkonscène, het geheel dat 
ook wel het Theater van Staat 
wordt genoemd.  
Maar ze was die dag niet voor het 
eerst op het toneel van de Ko-
ninklijke Schouwburg: ze maakte 
enkele jaren daarvoor met een 
schoolgenoot een eigen kerst-
musical die ze hier opvoerde. 
Toen kon de Koning zelf toekijken 
vanuit de zaal, met de toekom-
stige Koningin aan het woord.



de club waarvan hij sinds 1980 
bestuurslid is. Vader Teun gaf als 
veelzijdig vrijwilliger het goede 
voorbeeld aan zijn zoons en zei 
dat ze ‘naast hun werk ook wat 
anders moesten hebben’.  
 
Verbindende factor 
‘Ik ben Oranjegezind van huis uit. 
De kerk en het Oranjehuis waren 
bijna vanzelfsprekend de zaken 
die het leven gewicht gaven. Het 
koningshuis heeft iets moois. Het 
verbindt mensen van verschil-
lende religie, verschillende af-
komst en sociale achtergrond. 
Onze leden vormen ook een 
dwarsdoorsnede van onze dorp-
se samenleving. We mogen trots 
zijn op de verbindende functie 
van ons koningshuis. En natuur-
lijk, soms gaat er iets niet goed, 
maar in welk bedrijf of welke fami-
lie of vereniging is dat niet? “Los 
het op en hou elkaar vast”, zei 
mijn vader vroeger altijd.’  
Met een vrijwilligersbestand van 
bijna veertig mensen en een le-
dentotaal van 1.065 vertoont de 
Zuidlandse Oranjevereniging ook 
in haar 87e jaar nog geen tekenen 
van een amechtige levensmoe-
heid. Zoals ook Adriaan van der 
Pols als voorzitter een elan uit-
straalt dat hem nog niet aan stop-
pen doet denken. ‘Ik ga naar de 
65, dat zou vanaf de buitenwacht 
gerekend misschien een mooi 
moment kunnen zijn te stoppen, 
maar als je een geslaagde feest-
dag achter de rug hebt en alles is 

N     ee, hij is niet zo bon ton 
met leden van het ko-
ningshuis dat hij koning 

Willem-Alexander en koningin 
Máxima mag tutoyeren. Hij zou 
het ook niet wagen, want de eti-
quette – die heilig is – schrijft Zijne 
of Hare Majesteit voor. Dus heeft 
hij steevast met zijn tong het dia-
lect in bedwang gehouden en 
keurig ABN gesproken toen hij 
het Koningspaar de afgelopen 
jaren ontmoette. ‘De eerste keer 
dat ik Willem-Alexander heb ont-
moet, was ook meteen een apar-
te ontmoeting’, zegt Adriaan. ‘Dit 
was de dag waarop de eerste 
koningslinde geplant zou gaan 
worden door de toekomstige Ko-
ning zelf op 23 april 2013 in Den 
Haag. Het project Koningsbomen 
was een samenwerkingsverband 
tussen de Koninklijke Bond van 
Oranjeverenigingen (KBOV) en de 
Nationale Boomfeestdag, om ter 
ere van de aanstaande troons-
wisseling zo veel mogelijk Ko-
ningsbomen in Nederland te 
planten. Samen met onder ande-
ren de Haagse burgemeester Van 
Aartsen heb ik de toenmalige 
kroonprins mogen ontvangen. En 
ook toen ik hem later in zijn hoe-
danigheid als Koning enkele ke-
ren heb ontmoet, was hij hartelijk, 
sympathiek en goed op de hoog-
te van de materie die ergens 
speelde.’ Ontzag voor koninklijk 
blauw bloed is Adriaan van der 
Pols (64) van huis uit meegege-
ven. Net zo goed als vrijwilligers-
werk in het DNA van de familie 
Van der Pols zit. En zo komt het 
dan dat Adriaan bij leven en wel-
zijn in 2024 dertig jaar voorzitter is 
van Oranjevereniging Zuidland, 

Twaalf jaar lang was hij een 
vertrouwd gezicht van de  
Koninklijke Bond van Oranje-
verenigingen. Nog altijd is  
Adriaan van der Pols animator 
van het Oranjegevoel, 
 tegenwoordig als voorzitter 
van de Oranjevereniging  
van Zuidland.  
 
Tekst Arie Revaart 
Foto's René Bakker e.a.
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op rolletjes verlopen en het is lek-
ker druk geweest op het dorp, 
dan geeft dat toch een kick om 
weer een jaar door te gaan. Dat 
maakt al de uren die je erin stopt 
goed. En waarom zou je dan ach-
ter de geraniums gaan zitten?’ 
 
Verjonging 
Dat laat onverlet dat hij, wanneer 
zich een geschikte jonge opvol-
ger aandient, zijn voorzittersfau-
teuil graag ter beschikking zou 
stellen. Want alleen verjonging 
geeft de Zuidlandse Oranjever-
eniging ook een toekomst. ‘We 
doen het goed, maar stilstand is 
achteruitgang. Met almaar stij-
gende kosten voor muziekband-
jes, voor beveiliging en voor ver-
gunningen zijn er zeker ook zor-
gen. Maar door ook de steun van 
onze trouwe leden en sponsors 
zijn we op de toekomst voorbe-
reid. We proberen ons daarbij 
ook zeker op onze dorpsfunctie 
te blijven concentreren. Dus door 
zoveel mogelijke andere vereni-
gingen zoals de scouting, de 
judo, de voetbal, de korfbal bij 
onze activiteiten te blijven betrek-
ken. En onze visitekaartjes ook 
zoveel mogelijk onze visitekaart-
jes te laten blijven. Zoals daar bij-
voorbeeld is onze Oranjekrant. 
Een krant honderd pagina’s dik 
die er ook nog eens qua vormge-
ving gelikt uitziet. Ik hoor weleens 
dat andere Oranjeverenigingen er 
jaloers op zijn. Nou, dat maakt 
ons uiteraard trots.’ 

'Het koningshuis verbindt mensen van verschillende  
religie, verschillende afkomst en sociale achtergrond’

ADRIAAN: 

‘Kick om door te gaan!’
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Paleis 
Het Loo

De royale doorstart van 
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Wie Paleis Het Loo bezoekt, 
loopt in de voetsporen van  
de koning-stadhouder uit  
de 17e eeuw, maar ook in  
die van onze eigen koning  
Willem-Alexander. In dit  
jubileumjaar krijgt het  
museumpaleis er een  
moderne, ondergrondse 
ruimte bij. 
Tekst Dr. Paul Rem
Foto’s Paleis Het Loo

S inds de bouw van Paleis 
Het Loo in de late 17e eeuw 
is het paleis op de Veluwe 

een geliefde buitenplaats van de 
Oranjes geweest. Bedoeld als 
stadhouderlijk jachthuis, groeide 
Het Loo uit tot de officiële konink-
lijke zomerresidentie van staats-
wege. In 1984 opende toenmalig 
koningin Beatrix het paleis voor 
het publiek. Het Loo, dat een 
grondige restauratie had onder-
gaan, werd een museum – een 
paleis voor iedereen! Koningin 
Beatrix heeft met haar gezin Het 
Loo nooit zelf bewoond, al kwam 
zij er in haar jonge jaren regelmatig 
om haar grootmoeder koningin 
Wilhelmina te bezoeken. Dat wil 
niet zeggen dat koning  
Willem-Alexander zich niet bij het 
oude familiepaleis betrokken zou 
voelen. Zijn 40e verjaardag werd 
op Het Loo gevierd met een meer-
daags luisterrijk feest, waarvoor 
(toen nog) prinses Máxima een 
keur aan leden van buitenlandse 
vorstelijke huizen uitnodigde. Ve-
len van hen hebben inmiddels zelf 
hun tronen bestegen, net als de 
Prins van Oranje zelf. Als koning 
bood Willem-Alexander in 2014 
prins Albert II van Monaco een 
diner aan in de Balzaal van Het 
Loo, tijdens zijn officiële bezoek 
aan Nederland. Het nabij het pa-

leis gelegen kasteel Het Oude 
Loo, dat sinds 2022 een grote 
groep Oekraïense vluchtelingen 
herbergt, wordt door de Koning 
van de Staat der Nederlanden 
gehuurd. 

Nieuwe twist
Op 21 april 2023, in het jaar dat 
koning Willem-Alexander tien jaar 
op de troon zit, vindt in zijn aanwe-
zigheid de tweede opening plaats. 
Het paleis, dat inmiddels weer een 
goed beeld geeft van de bewo-
ning van Het Loo, wordt verenigd 
met zijn allureuze ondergrondse 
uitbreiding! Een paar jaar lang was 
het paleis gesloten vanwege een 
noodzakelijke renovatie, de eerste 
grote ingreep sinds de opening 
van het paleis als museum in 
1984. Asbest moest worden ver-
wijderd en de klimaatinstallaties 
vernieuwd. Met grote zorgvuldig-
heid werd het paleis ontruimd. 
Meubelen, schilderijen, zilver, glas, 
vloerkleden en kroonluchters  
logeerden jarenlang in veilige  
depots buiten de paleismuren. De 
grote leegte in het paleis inspireer-
de om oude plannen te verwezen-
lijken. Want als Het Loo na de  
renovatie weer zou worden inge-
richt, moest het dan precies zoals 
het was? Onderzoek in de konink-
lijke archieven leerde dat een nieu-

we twist gegeven kon worden aan 
de vertrouwde inrichting. Tijdens 
de renovatie, toen het paleis  
geheel leeg was, ontstond de 
unieke kans om de museale rang-
schikking van de vertrekken onder 
de loep te nemen. Opnieuw werd 
gekeken welke vorst bij welke  
kamer hoorde. In het voorjaar van 
2022 konden de eerste bezoekers 
met eigen ogen zien dat de inrich-
ting van het paleis een grote ver-
andering had doorgemaakt.

Antichambreren
Gebouwd op het einde van de 17e 
eeuw fungeerde Het Loo vooral 
als jachtpaleis voor prins (later  
koning-stadhouder) Willem III en 
zijn Mary. Zij hadden Het Loo  
gebouwd en ingericht en de grote 
formele tuinen laten aanleggen. 
Beiden beschikten over een  
‘appartement’: een op de hoofd-
verdieping gelegen reeks van  
kamers die in elkaars verlengde  
lagen. Hier werd gewoond, maar 
ook ontvangen. Tijdens de reno-
vatie kon het appartement van 
Mary, gelegen ten oosten van de 
Grote Zaal, worden hersteld. Een 
vertrek dat aanvankelijk was inge-
richt als kamer van koning Willem I, 
werd weer Mary’s antichambre. 
Dit was het eerste vertrek in haar 
appartement. Bezoekers moesten 

De barokke tuinen werden door Lodewijk  De barokke tuinen werden door Lodewijk  
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hier antichambreren, oftewel 
wachten om te worden toegelaten 
in de belangrijkste ruimte van  
Mary’s woning, de ‘chambre’, de 
kamer met het staatsiebed. Was 
de bezoeker belangrijk en ver-
trouwd genoeg, dan kon men 
zelfs worden ontvangen in haar 
cabinetje, een prachtvol ingericht 
hoekvertrekje, met uitzicht op de 
tuinen. Met het herstel van de in-
richting van de antichambre, met 
gebruikmaking van stukken uit de 
collectie van Het Loo, kan de hui-
dige bezoeker de opeenvolging 
van antichambre-chambre-kleer-
kamer-cabinet weer als Mary’s 
appartement ervaren.

Theater in de Oranjerie
Willem III en Mary II overleden kin-
derloos. Toen Paleis Het Loo na 
jaren strijd om de erfenis aan de 
Friese Nassaus werd toegewezen, 
verbleven prins Willem IV en Anna 
van Hannover en hun gezin hier 

graag. Maar het was vooral prins 
Willem V die vaak en langdurig op 
Het Loo verblijf hield. Veel veran-
derde hij niet aan de inrichting en 
de tuinaanleg. Wel ontving hij er 
hoge gasten, zoals koning Frede-
rik de Grote van Pruisen, een oom 
van Wilhelmina, de vrouw van de 
prins. Onder andere ter gelegen-
heid van het bezoek van de Pruisi-
sche koning werden theaterstuk-
ken opgevoerd in de Oranjerie, 
met hoofdrollen voor het prinselijk 
paar. Op het einde van de acht-
tiende eeuw verscherpte de te-
genstelling tussen de Prins- 
gezinden en de Patriotten zich, en 
uiteindelijk nam Willem V in 1795 
de wijk naar Engeland. Na een pe-
riode van verval besloot onze eer-
ste koning uit Frankrijk, Lodewijk 
Napoleon Bonaparte, het Oranje-
paleis te restaureren. Het leegge-
haalde paleis werd ingericht in de 
eigentijdse, zeer keizerlijke empi-
restijl, de ouderwetse schuiframen 
werden vervangen door empire-
vensters en de bakstenen gevels 
verdwenen onder een stuclaag. 
Voor de verwaarloosde barokke 
tuinen had onze Koning van Hol-

land een afdoende oplossing: aar-
de storten en beplanten met 
boomgroepen en heesters. Een 
romantisch Engels landschaps-
park ontstond. Maar ook deze 
vorst moest het veld ruimen. De 
zoon van de laatste stadhouder 
keerde terug om kort na zijn aan-
komst ingehuldigd te worden als 
vorst van het Verenigd Koninkrijk 

der Nederlanden. Het Loo werd 
de officiële koninklijke zomer- 
residentie van deze Soevereine 
Vorst en later koning Willem I.

Vorstelijke workaholic
De kamer die in de periode 1984-
2018 gewijd was aan koning Wil-
lem I, was ingericht in een ruimte 
die in het vorstelijk gastenkwartier 
lag en waar Willem I vermoedelijk 
zelf maar weinig kwam. Dit vertrek 
kreeg weer een bestemming als 
antichambre van Mary. Maar ko-
ning Willem I werd niet vergeten. 
De vorst bewoonde Het Loo im-
mers intensief gedurende de zo-
mermaanden. De eerste Koning 
van Nederland werkte dag en 
nacht aan zijn jonge koninkrijk, van 
’s morgens vroeg tot ’s avonds 
laat. Het tekenen van Koninklijke 
besluiten werd slechts afgewis-
seld met het drinken van een kopje 
thee in de salon van zijn echtgeno-
te of met een wandeling door het 
mooie paleispark. De Koning re-
geerde alleen, slechts bijgestaan 
door enkele ministers die hij als zijn 
dienaren beschouwde. In zijn 
Groot Kabinet op Het Loo legde 

Willem I het fundament van het 
huidige koninkrijk. Op basis van 
rekeningen, beschrijvingen en 
zelfs stukjes stof uit het begin van 
de 19e eeuw, kon het Groot Kabi-
net van Willem I worden gerecon-
strueerd in de kamer die in de af-
gelopen jaren was gewijd aan ko-
ningin Sophie, eerste echtgenote 
van koning Willem III. Tijdens de 

renovatie werden de wanden weer 
bedekt met goudgele gestreepte 
satijn. Met dezelfde stof werden de 
mahoniehouten armstoelen en 
stoelen bekleed, alles afgezet met 
randen van paarse zijde. Midden 
in het werkvertrek werd weer een 
tafel geplaatst met een kleed van 
groene wol met franjes van goud-
draad. De presse-papiers, het 
inktstel en het belletje waarmee de 
koning een lakei kon oproepen, 

completeert het beeld van een ka-
mer van een vorstelijke workaho-
lic. In de Grote Zaal tekende ko-
ning Willem I zijn akte van troons-
afstand, waardoor zijn oudste 
zoon automatisch koning Willem II 
werd. De nieuwe vorst verbleef 
slechts sporadisch op zijn officiële 
zomerpaleis. Na diens kortduren-
de bewind maakte Willem III weer 

volop gebruik van het paleis. Het 
Loo werd een geliefd zomerver-
blijf. Hier op de Veluwe, ver weg 
van het formele Haagse hofleven, 
voelden de Oranjes zich thuis. Ko-
ning Willem III en na hem zijn 
dochter Wilhelmina woonden hier 
praktisch permanent. Na haar 
troonsafstand in 1948 stond het 
nieuwe staatshoofd, haar dochter 
Juliana, Wilhelmina toe dat zij  
enkele gemoderniseerde  >

‘Het Loo, dat een grondige restauratie had onder-
gaan, werd een museum – een paleis voor iedereen!’

Bedkamer van prinses Mary, de latere Bedkamer van prinses Mary, de latere 
koningin Mary II Stuart van Engeland.koningin Mary II Stuart van Engeland.

Het Groot Kabinet van Willem I  keerde terug op Het Loo.Het Groot Kabinet van Willem I  keerde terug op Het Loo.
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vertrekjes in een van de zijpavil-
joens zou bewonen. De koninklijke 
vertrekken waren nu bestemd 
voor Juliana. 

Jachtvrienden  
en industriëlen
Overeenkomstig het gebruik op 
Het Loo sinds Lodewijk Napoleon, 
lagen de hoofdvertrekken op de 
hoofdverdieping. De partner van 
de regerende vorst of vorstin had 
haar of zijn vertrekken op de bene-
denverdieping. Zo ook prins Bern-
hard. Tijdens de renovatie kon zijn 
Ontvangkamer opnieuw worden 
ingericht, zodat de bezoeker weer 
een indruk krijgt van de stijl van de 
grootvader van de huidige koning. 
Hier ontving prins Bernhard jacht-
vrienden, bevriende industriëlen 
en mensen uit het voormalige ver-
zet. Deze kamer werd in de jaren 
vijftig ingericht, nadat kostbare ge-
schilderde behangsels uit de vroe-
ge achttiende eeuw waren aange-
kocht bij een kunsthandelaar. De 
voorstellingen – een geschilderd 
landschap in Italiaanse sfeer, ge-
stoffeerd met klassiek aandoende 
bouwsels – werden op de wanden 
bevestigd door middel van een 
betimmering van eikenhoutfineer. 
Een wollen kleed dat niet meer 
werd gebruikt werd op verzoek 

van prins Bernhard opnieuw ge-
verfd in een beige-groene kleur. 
Maar het meest opvallend was 
toch wel het plafond. Kenmerken 
paleisplafonds zich altijd door hun 
monumentaliteit en door hun cen-
traal opgehangen kroonluchter, 
de prins wilde een eigentijds, grof-
korrelig gestuukt plafond, met tl-
buizen die in de randen van het 
plafond waren weggewerkt. Uit de 
meubelwerkplaatsen van Het Loo 
kwamen de comfortabele fau-
teuils, de driezitsbank en de L-vor-
mige hoekbank. Meubelen die uit-
nodigen tot de informaliteit die 
vaak zo goed bij de prins paste. 
De timmerlieden van het paleis 
timmerden de salontafeltjes en de 
lage tijdschriftenkast. De prins las 
wel eens een boek, maar nationa-
le en internationale tijdschriften 
gaven hem een snellere kijk op de 
actualiteit. Ook stond er een Phi-
lips radio/pick-upmeubel naast de 
haard. Voor prins Bernhard dus 
geen traditionele hofpianist, maar 
langspeelplaten met opzwepende 
Latijns-Amerikaanse muziek.

Bernhard keerde terug
De kamers van prins Bernhard 
bleven door de prins in gebruik tot 
1977. Toen werd de ontvangka-
mer ontmanteld. Veel onderdelen 

werden verwerkt in een nieuwe 
ruimte. Het kleed, de gordijnen en 
de meubelen werden naar de de-
pots overgebracht. Tijdens de gro-
te restauratie van Paleis Het Loo in 
de jaren 1977-1984, werd de ruim-
te die ooit de Ontvangkamer was 
geweest, gewijd aan koningin 
Emma. De ruimte werd ingericht 
als haar Blauwe Salon, terwijl dit 
haar slaapkamer was geweest. 
Maar tijdens de recente renovatie 
werd de oorspronkelijke toestand 
hersteld. Zelfs het plafond kreeg 
opnieuw de grofkorrelige struc-
tuur! Prins Bernhard keerde terug. 

Niet in beton 
Na de dood van koningin  
Wilhelmina in 1962 heeft prinses 
Margriet nog een tiental jaren de 
oostelijke vleugel bewoond, maar 
toen de Staat der Nederlanden 
besloot van het historische  
Oranjepaleis een museum te  
maken verhuisde de prinses met 
haar gezin naar een woning naast 
Paleis Het Loo. Na een grondige 
restauratie werd Het Loo voor het 
publiek als museum geopend.  
Maar een paleisinterieur is niet in 
beton gegoten.  
En zo kon bijna veertig jaar na de 
opening van Het Loo als museum 
ook aandacht worden  

Dr. Paul Rem is senior conservator van 
Paleis Het Loo

Vriend van Het Loo
Ben je benieuwd naar meer 
verhalen van Paul Rem of  
andere conservatoren? Word 
Vriend van Paleis Het Loo en 
beleef meer. Vrienden zijn  
onmisbaar, want dankzij hen 
maken we projecten mooier. 
Als dank organiseren we  
lezingen en kijkjes achter de  
schermen:  
paleishetloo.nl/vrienden

De Ontvangkamer van prins Bernhard op Het Loo.De Ontvangkamer van prins Bernhard op Het Loo.

geschonken aan prins Bernhard, 
een van de laatste bewoners van 
het oude familiepaleis, de groot-
vader van onze huidige koning 
Willem-Alexander.
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